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ROK 2005 

 

 

 

5. ledna 2005 se v klubovně v Evropském domě schází výbor na své 

první letošní schůzi. Přítomni jsou Ing. Josef Křepela, Ing. Josef Vlach, 
Ing. Jiří Marhan, Oldřich Kimler, Zdeněk Matoušek, Evžen Báchor, Josef 

Havrda. Hlavním úkolem této schůze je připravit 97. výroční schůzi.  
Přítel Marhan seznámil přítomné se zprávou o hospodaření , kterou vzal 

výbor na vědomí. Při zpracovávání dokumentace související s výplatou 
dotací přítel pokladník zjistil potěšující skutečnost a to že oproti loňskému 

roku máme zaevidováno o 200 včelstev více.  

Výroční členskou schůzi bude řídit přítel místopředseda Ing. Josef 

Křepela. Dále výbor připravil návrh na složení komisí , revizní komise, na 
zapisovatele a ověřovatele zápisu.  

Úkol: dále omladit výbor ZO 

Předběžně se také výbor dohodl na kandidátech do výboru pro 
nastávající volební období takto: Evžen Báchor, Ing. Martin Hromádko, 
Ing. Josef Vlach, Ing. Stanislav Poskočil, Ing. Jiří Marhan, Ing. Bohumír 

Pitthard, Mudr. Radek Hubač, Ing. Jitka Duchová, Ing. Josef Šroll, Josef 
Havrda. Čestným členem výboru ZO je přítel Václav Bureš. Za delegáty 

na okresní konferenci navrhneme: Evžena Báchora, Ing. Jiřího Marhana, 
MUDr. Radka Hubače, Ing. Martina Hromádka, náhradníka Josefa Havrdu 

Dále byly uloženy následující úkoly: Kandidaturu s Františkem 
Malovcem, Miroslavem Hříbkem, Petrem Lopatou, Ivanem Křížem a 

Oldřichem Dumkem projednají přátelé Křepela, Vlach a Báchor. Losy do 
tomboly zajistí přítel Křepela (losy à 3Kč) a věci do ní pořídí přítel 

Pitthard. Hosty, to jest předsedy okolních ZO, primátora města Pardubic, 
MVDr. Plášila a včelařskou prodejnu pozve přítel Báchor. Ten také 

připraví návrh na usnesení VČS.  

Další pokus změnit léčbu varoázy 

Přítel Báchor prohlásil, že po VČS napíše dopis řediteli Veterinární 
správy, v němž doporučí přerušení léčby Gabony, kterými léčíme přes 15 

let a hrozí tedy nebezpečí resistence u roztočů. Dále sdělil, že je v provozu 
souprava na aerosol, která byla již odzkoušena, a její účinnost zjistíme 

podle počtů roztočů v zimní měli. Přítel Ing. Emanuel Veselý se pokusí 
opatřit pro každou ZO v okrese kompresor.  
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Dále předseda nastínil program činnosti v nastávajícím roce 2005: 
V únoru by nám měl přednášet přítel Zelený o včelaření v úlech typu 
Langstroth, předběžně je s ním domluven. V březnu pak absolvujeme 

přednášku paní Ivety Divišové na téma zdraví a léčivé byliny, v dubnu 
bychom zopakovali loni úspěšné pásmo videopořadů v Krajské knihovně. 

Koncem dubna by se uskutečnilo setkání u jeho kočovných vozů, v srpnu 
přednese své zkušenosti z návštěvy ve Slovinsku u tamních včelařů. V září 

přátelé Hubač a Hromádko pohovoří o poznatcích z Belgie. V říjnu budou 
opět Dny medu. Ve stadiu přípravy je letní zájezd na Litoměřicko k příteli 

Janu Jindrovi do Roudnice nad Labem.  

O návrhu přítele jednatele Vlacha a to, že by bylo dobré, abychom 

vydali jakési programové prohlášení na příští volební období, v němž 
oslavíme stoleté trvání organizace, by měl uvažovat až nově zvolený 

výbor.  

Vize přítele Evžena Báchora 

Přítel Báchor nastínil svoji představu, jak by se měla organizace 
vyvíjet a to tak abychom se postupně osamostatnili a abychom napříště 
například přestali být závislí i na výkupcích medu. Zmínil se o tom, že 

Magistrát v současné době pronajímá různé objekty za symbolickou cenu 
1,-Kč. Bylo by dobré, kdybychom měli vlastní základnu pro naši činnost. 

Zatím jsou na obzoru dva objekty. Jeden v bývalých kasárnách na 
Hůrkách, tam jsou sice dobré prostory, je to však dosti daleko pro členy. 

Druhým je objekt bývalé střelnice Pod Vinící . Je tam i místnost pro zhruba 
100 lidí, je to také v pěkném přírodním prostředí, kde by bylo možno i 

chovat včely, při čemž je to místo snadněji dostupné. Tam by mohl 
fungovat i včelařský kroužek, mohla by se tam zřídit i menší včelařská 

prodejna, mohl by se tam prodávat med, svíčky apod. V souvislosti se 
získáním nějakého objektu je možné i zvažovat nabídku starosty městské 

části Polabiny pana Skrbka, který nám nabídl pozemek, kde by se mohl 
nějaký objekt například včelín i postavit. Po získání nějakého objektu 
bychom postupně mohli svoji činnost rozšiřovat o další aktivity. Začít 

bychom měli především osvětou, ta je pro nás nejužitečnější.  

Závěrem svého vystoupení řekl, že jde o další strategii a o to, zda 

chceme pro naše včelaře udělat něco víc, než jsme dělali doposud, anebo 
zda zůstaneme na té úrovni na které jsme dnes.  

Je to vize velice ambiciózní, jejíž uskutečnění by si vyžádalo 
velkého úsilí mnoha našich členů. Mezi námi je však dost ochotných 

udělat něco pro společnou věc o čemž svědčí i dosavadních pět ročníků 
Dnů medu, akcí o nichž by se nám před tím také zdálo, že jsou 

v současných podmínkách nereálné.  
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97. VÝROČNÍ ČLENSKÉ SCHŮZE 

 

se konala 15. ledna 2005 ve velkém sále Druhé divadelní scény 

v Hronovické ulici 

 

V 09. 30 hodin ji zahájil místopředseda přítel Ing. Josef Křepela, 
který následně celou VČS řídil. V úvodu přivítal zástupce Okresního 

výboru Českého svazu včelařů Pardubice přítele Ing. Emanuela Veselého 
a hosty ze sousedních ZO ČSV. Začátek schůze byl posunut o půl hodiny 

déle z důvodu menší než poloviční účasti členů. Letos končí pětileté 
volební období všech orgánů ČSV a proto se budou volit členové výborů 

ZO, budou se konat okresní konference ČSV a posléze bude i VIII. sjezd 
ČSV.  

Navržený program následujícího znění: volba komisí , zapisovatele 
a ověřovatelů zápisu; zpráva o činnosti ZO; výroční zpráva o hospodaření; 

kontrola usnesení z minulé VČS; zpráva jednatele a zpráva hospodáře; 
zpráva revizní komise; projev zástupce OV ČSV; zaměření činnosti na 
další období; návrh rozpočtu; volby; diskuse; usnesení a závěr, byl bez 

připomínek schválen.  

Komise byly zvoleny všemi přítomnými a to ve složení:  

Volební: MUDr. Radek Hubač, Miroslav Kadleček, Petr Lopata 
Mandátová: Ing. Jitka Duchová, Ing. Josef Šroll, Ing. Martin Hromádko 

Návrhová: Ing. Bohumír Pitthard, Zdeněk Skalický, Ing. Josef Vlach.  
Zapisovatel: Josef Havrda,  

Ověřovatelé zápisu: Ing. Jiří Vojtěch, Oldřich Vondrouš 

Výroční zpráva předsedy 

Předseda ZO přítel Evžen Báchor přednesl zprávu o činnosti za 

uplynulé volební období.  
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Výroční zpráva ZO ČSV za období             

    2000- 2005 
 

                            

   

              Pardubice 15. 1. 2005  

     

   Vážení přátelé, dámy a pánové,  

 

nejprve vás všechny zdravím a vítám na naší 97. výroční členské schůzi.  

Dále vám všem přeji v nastávajícím roce 2005 mnoho zdraví a 

štěstí. Po celý rok ať vás provází jen samé příjemné věci. Včely aby 
přinášely jenom radost a v úlech, ať je samý med.  

 

Sešli jsme se proto, abychom společně vyhodnotili uplynulé pětileté 
období, které jsme prožívali v různých životních situacích a 

společenských změnách.  

 Pro nás členy výboru byl rok 2000 vstupním rokem do nového života 

pardubických včelařů. Bez náležitých potřebných zkušeností a poznatků 
v oblasti spolkového života včelařů jsme se s rozpaky pustili do nelehké 

práce. Organizace se nacházela v situaci útlumového programu a vize do 
budoucna byly spíše rozpačité.  

Společenské změny ve státě v podstatě zahnaly včelaře do ústraní a téměř 
na okraj společnosti. Jenom díky několika členů činnost včelařů 

v Pardubicích nezanikla úplně.  

Nový výbor tak čekal nelehký úkol, vyvést základnu z okraje zájmu 
společnosti a uvést ji do centra dění.  

 

Jako první úkol nové strategie bylo převedení činnosti spolku ze závodní 

jídelny Mlýnů AMPA do Spolkového domu na Perštýnském náměstí .  

Zde se podařilo zdarma získat přednáškový sál v kavárně Evropa a 

kancelář v druhém patře za velmi výhodných finančních podmínek.  

Díky této změně se začala veřejnost zajímat o činnost našeho spolku. Svůj 
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zájem projevovala také média.  

Důstojné prostředí kavárny Evropa nabízelo možnost uspořádání 
společenské akce pro veřejnost.  

 Po zralé úvaze byl zorganizován v ří jnu 2000 první ročník dne medu. 
Členové výboru ale i členské základny z jistou nedůvěrou v konání akce 

nakonec přiložili ruku k dílu a Den medu se vydařil.  

Všichni členové výboru po skončení soutěže Dne medu si uvědomili, že 

toto je nový směr, kterým je nutné se vydat.  

Jedině spolkový život s pevným řádem může včelaři přinést 

ztracenou vážnost. Dobrý program a kvalitní činnost spolku naplní  a 
přinese uspokojení každému členu. Vzniká tak příležitost se vzájemně 

vzdělávat, získávat nové vědomosti a zkušenosti především v oblasti 
chovu včel. Jen těžko se dá zajistit pomoc pro včelaře při nefungující 

organizaci. Bylo tedy nutné navázat na zkušenosti z období první 
republiky a svou spolkovou činnost vést tak, aby včelařství v očích 

veřejnosti nabylo opět na vážnosti. Již Marie Terezie dala včelařům 
privilegia a vážnost. Žádný včelař se nemusí stydět za svou celoroční 
práci. Je nutné mít stále na paměti, „ není tolik lidských činností, které by 

pro člověka měly takový přínos“. Nejen chovem včel udržujeme krajinu 
v rovnovážném biotopu, ale celému lidstvu pomocí včel nabízíme cenné 

suroviny z přírody, jakými jsou med, pyl, propolis, vosk apod. Moderní 
člověk již pochopil nutnost návratu k přírodě a konečně si váží všeho, co 

příroda každému nabízí a dává. Pouze barbar si neváží přírody a poctivé 
práce včelaře a proto je nutné v jednotě a pospolitě spolkového života si 

navzájem pomáhat a udržovat vážnost svého konání a jednání. Jen tak se 
dá bránit proti škarohlídům, závistivcům a nepřejícím lidem. Jak bylo 

řečeno ústy Václava Havla „Jen pravda a láska zvítězí nad lží a nenávistí“ 

 

Život v členské základně se začal stabilizovat a výbor mohl 
připravovat celoroční program spolkových akcí v oblasti osvěty a vzdělání 
a také ve společenské činnosti pro veřejnost.  

 

Po celý rok 2000 se výbor scházel v naší nové kanceláři a to jednou 

až dvakrát měsíčně dle nutnosti pořádaných akcí .  

Předseda Evžen Báchor a jednatel Stanislav Panuš se zúčastnili několika 

včelařských školení v Nasavrkách.  

  Výbor uspořádal 10 členských schůzí, na kterých byly tři odborné 

přednášky a jedna beseda s naším členem Petrem Šedivým.  

Za velmi zdařilou akci toho roku pořádanou výborem, je považován 
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zájezd do šlechtitelské stanice Jabloňany. Tohoto zájezdu se zúčastnilo 40 
včelařů z naší ZO.  

Nosnou programovou akcí toho roku, jak jsem již uvedl, byla soutěž o 

nejlepší med pod názvem „Den medu“, který byl součástí Pardubického 
městského festivalu. Soutěž pomohla zviditelnit nejen naši ZO, ale i její 

činnost.  

Soutěže se zúčastnilo 30 včelařů se 60 vzorky. Bylo stanoveno šest 

hodnotících kritérií kvality medu, kterou hodnotila desetičlenná komise, 
složená z našich nejzkušenějších včelařů. Součástí soutěže byla také 

výstavka se včelařskou tématikou a ukázkou zdobení perníku. Každý 
návštěvník obdržel malou lahvičku medu a měl možnost také ochutnat 

pravou Dolskou medovinu.  

 

 

V říjnu jsme vyhlásili prostřednictvím Pardubických novin výtvarnou 

soutěž pro základní školy se včelařskou tématikou. Přihlásila se pouze 
jediná ZŠ ze Sezemic s dvaceti uměleckými dílky. Žákům bylo předáno 
25 kg medu.  

 

Pomocí skleněného úlku se živými včelami se podařilo příteli Matouškovi 

a Havrdovi přiblížit svět včel žákům na besedách v několika ZŠ a DDM 
Alfa. Také jim patří poděkování za presentaci včelařství . Tímto se nám 

daří plnit úkol ÚV ČSV práce s mládeží.  

V únoru se nám podařilo otevřít včelařskou kancelář v druhém patře 

Spolkového domu pro potřebu členů naší ZO a široké veřejnosti.  

 

Celý rok 2001 můžeme ze včelařského hlediska hodnotit jako rok s velmi 
proměnlivými podmínkami. Jarní povodeň zničila několik včelstev dvěma 

našim členům a na podzim vyhořel vůz s dvaceti pěti včelstvy př. 
Šedivému.  

V okolí Znojma v jarních měsících uhynulo velké množství včelstev na 

otravu pesticidy.  

 Na Pardubicku nástup jara byl spíše ve znamení chladu a deště. Toto se 

projevilo především na snůšce medu, která byla oproti předchozímu roku 
o polovinu nižší. Značně nepříznivý byl závěr včelařského roku měsíc 

srpen. Nekonečné deštivé dny střídané krátkodobými dusnými teply vedly 
včely k nadměrné loupeživosti. Včelaři, kteří včas nenakrmili, nacházeli 

úly prázdné, vyloupené.  
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V těsné blízkosti hranic naší ZO vznikla nová ohniska moru včelího 

plodu. Nejrozšířenější bylo na Holicku. Někteří naši členové byli nuceni 
na příkaz Okresní veterinární správy zajistit preventivní opatření proti 

šíření nákazy.  

 -Na svou žádost odstoupil z funkce jednatele př. Panuš.  

 

V roce 2000 jsme oslavili 93. výročí založení naší ZO.  

Včelařský spolek byl založen v roce 1907. Rozmach národního obrození 
tehdejší doby dosahoval svého vrcholu a také rozvoj včelařství v českých 

zemích zaznamenal pozoruhodný vzestup.  

V roce 1776 Marie Terezie vydává zvláštní patent včelařský, který dal 

včelařům určitá výhradní práva. V té době bylo v českých zemích zjištěno 
asi 40 000 včelstev. Začátkem padesátých let 19. stol. je to již téměř sto 

tisíc a na jeho konci dosahuje stav včelstev v českých zemích asi 
dvojnásobek.  

Jedním z důsledků narůstání národního uvědomění je i zakládání a vznik 

nejrůznějších spolků a organizací. Také čeští včelaři nezůstávají pozadu. 
V květnu 1862 se schází 150 včelařů v Chrudimi a žádají Vídeň o 

povolení založit včelařský spolek. Na povolení však museli čekat téměř tři 
roky. Po dalších dlouhých jednáních s Vídní byly povoleny v roce 1868 

další včelařské spolky: v Písku, Kopidlně, Hořicích a Jaroměři. Tolik 
krátký vstup do historie.  

 

 

-V roce 2001 opět výbor uspořádal 10 členských schůzí , na kterých byly 
dvě odborné přednášky a jedna beseda s komerčním včelařem. Další 

schůze byly ve znamení příprav soutěže Dne medu a přípravy výplaty 
státních dotací.  

-V únorovém programu členské schůze jsme se věnovali společně s JUDr. 

Machovou právním předpisům související se včelařskou tématikou.  

-V březnu nám o včelách a včelaření vyprávěl komerční včelař Václav 

Benda z Vejvanovic.  

-V dubnu jsme se v odborné přednášce MUDr. př. Hubače zabývali 

prevencí a léčbou nemocí včel.  

-Za velmi zdařilou akci pořádanou výborem byl zájezd do včelařské 
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stanice manželů Sedláčkových z Příchovic na Plzeňsku. Tohoto zájezdu se 
zúčastnilo téměř 40 včelařů z naší ZO.  

-v dubnu jsme hodnotili nově vyhlášenou Výtvarnou soutěž žáků 

základních škol celého okresu. Do této soutěže se již přihlásilo více jak 50 
ZŠ s 250 výtvarnými dílky.  

V průběhu roku 2001započal vykonávat funkci jednatel př. Josef Vlach.  

 

V roce 2002 vstoupil v platnost nový zákon o evidenci chovatelů a zvířat. 
Výbor díky přijatému zákonu mohl vypracovat nové přehledy stanovišť 

včelstev s čísly katastrů a chovatelů. Toho bylo také využito na vytvoření 
nové moderní sítě včelařských důvěrníků.  

V tomto roce výbor uspořádal 10 členských schůzí, na kterých byly tři 
odborné přednášky.  

-v únoru nás Ing. Veselý ve svém vystoupení seznámil s ekologickým 
programem ochrany přírody.  

-březnová schůze byla ve znamení odborné přednášky ředitele VÚ v Dole 
Ing. Kamlera.  

-v dubnu jsme se setkali u včelařského vozu na Kunětické hoře. Včelaři 

z Čech a Moravy tak mohli s námi si vyměnit zkušenosti s chovem včel 
v různých klimatických podmínkách.  

  

 Zájezd do soukromé včelařské farmy včelaře pana Kolomého z Bruntálu 

se uskutečnil v červnu za účasti 45 včelařů z naší ZO.  

Cílem zájezdu bylo ukázat našim členům způsob včelaření ve velkochovu 

a ve složitých klimatických horských podmínkách včetně odchovu matek.  

Díky profesionálnímu přístupu pana Kolomého měli naši členové možnost 

vidět ve čtyřhodinové ukázce celý způsob jeho včelaření .  

Cestou domu jsme navštívili muzeum řemesel v Letohradě.  

 

 

 

V říjnu 2002 jsme opět uspořádali tentokrát dvoudenní Soutěž o nejlepší 
med pod názvem Dny medu. Celá akce byla přenesena do Kulturního 

domu Hronovická.  

V programu se po oba dny vystřídaly folklorní taneční soubory Perníček a 

Radost s pásmem o včelařském roku. V nedělním odpoledni vystoupila se 
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svou přednáškou o léčivých účincích včelích produktů MUDr. 
Hajdušková.  

Vystoupení dechovkového souboru Živaňanka společně s mažoretkami 

z Moravan, dalo celé akci slavnostní nádech.  

Každý návštěvník mohl zdarma ochutnat Dolskou medovinu a seznámit se 

soutěžními vzorky medu.  

S pomocí skleněného úlku se živými včelami se podařilo příteli 

Matouškovi, Havrdovi a Báchorovi přiblížit svět včel žákům na besedách 
v několika ZŠ. Také jim patří poděkování za presentaci včelařství .  

 

Rok 2003 byl pro nás včelaře velmi příznivý. Snůšky se pohybovaly 

vysoko nad průměrem, chov matek byl bez ztrát a včely se téměř nerojily.  

 

Spolková činnost byla zaměřena na přednáškovou a vzdělávací činnost.  

v únoru nás ve své přednášce seznámil přítel Vojtěch se svým 

způsobem včelařské činnosti.  

-v březnu jsme se seznámili s poznatky přítele Hromádka ze zájezdu 
u polských včelařů.  

-zakoupili černou borovici, která byla zasazena v nově vznikajícím 
arboretu ve včelařském vzdělávacím středisku v Nasavrkách.  

-byli jsme seznámeni s výsledky vyšetření dovozových medů 
z Číny, Argentiny… Výzkumným ústavem včelařským Dol. Vyšetřením 

byla zjištěna vysoká závadnost dovozových medů především 
v přítomnosti antibiotik a falšovaného medu.  

-v dubnové přednášce Ing. Řeháček se zabýval výživou a rojením 
včel.  

-v květnu jsme se setkali u kočovného vozu na Kunětické hoře. 
Včelaři se seznámili se způsobem včelaření př. Evžena Báchora. V druhé 

části programu kunětického setkání předvedl př. Arnošt Klukas moderní 
způsob odchovu matek.  

-v červnu výbor uspořádal zájezd do soukromé včelařské farmy 

včelaře př. Nováčka v Kuřimi, který se specializuje především na odchov 
matek komerčním způsobem.  

V druhé části programu zájezdu jsme navštívili brněnský hrad Špilberk a 
jeho kasematy.  

Dvoudenní oslavy Dnů medu pořádané v Kulturním domu Hronovická 
navštívil slovinský včelař Ivan Atelšek z města Sežana a velvyslanec 
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Slovinska, který společně s primátorem Jiřím Stříteským výstavu zahájil. 
Díky pečlivému přístupu členů v organizování se medové slavnosti staly 
nosnou akcí městského festivalu. To potvrdila především vysoká 

návštěvnost a nekonečný zájem novinářů a televizních zpravodajů.  

V září 2003 odstoupil předseda ÚV ČSV př. Mandík a byl zvolen nový 

předseda př. Mgr. Sojka.  

v říjnu vypukl na Přeloučsku mor včelího plodu u našeho člena př. Panuše. 

Za přítomnosti komise, které jsem byl členem, byla usmrcena všechna 
včelstva a spáleno veškeré zařízení kočovných vozů ze tří stanovišť.  

 

 

Rok 2004 můžeme hodnotit jako nejúspěšnější rok celého pětiletého 
období. Již samotný výčet pořádaných činností ukazuje, jakou pozornost 

výbor věnuje spolkovému životu.  

 

Podařily se vytvořit nové odznaky Včelaři Pardubice. „Tento odznak má 
především velmi vysokou společenskou hodnotu“. Potvrzuje příslušnost 
včelaře k městu a k cechu. Nezapomenutelná je také vysoká umělecká a 

sběratelská hodnota. Na celé zeměkouli se jich vyskytuje pouze 200ks .  

 

Svou hrdost k cechu, městu a včelařství se podařilo vyjádřit také novými 
včelařskými kroji. Po jistých nesnázích se nakonec podařilo vytvořit návrh 

budoucích krojů, zajistit látky a nakonec také švadlenu, která kroje ušila.  

 

Nedílnou součástí každého spolku je Spolkový prapor. Podle návrhu 
Evžena Báchora vytvořila známá orlická firma nový prapor, který ve 

svých atributech splňuje příslušnost k cechu včelařskému, vztah k městu a 
k přírodě.  

Posvěcení praporu, krojů a odznaků provedl na slavnostech „Dny medu“ 
pardubický kaplan Petr Šabaka za přítomnosti primátora města Jiřího 
Stříteského a členů výboru.  

Z celoroční činnosti je nutné se také zmínit o akcích, pořádaných výborem 
na členských schůzích.  

 -v únoru výbor uspořádal promítání filmů se včelařskou tématikou 
v Krajské knihovně na Perštýnském náměstí v Pardubicích.  

 -seznámili jsme členy s výsledky vyšetření měli a opatření k dalšímu 
léčení.  
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 -v březnu se několik včelařů účastnilo semináře ve školicím středisku 
v Nasavrkách 

 - na řádné členské schůzi byla zajištěna odborná přednáška př. Petra 

Vydry učitele včelařství na téma „Včelařův rok“.  

 -v dubnu na odborné přednášce MVDr. Plášila se členové seznámili 

s právními předpisy při vzniku nebezpečné nákazy a její likvidaci.  

 - setkali jsme se již podruhé u kočovného vozu na Kunětické hoře. O toto 

setkání projevuje velký zájem především včelařská veřejnost z celé 
republiky. Pořádaná akce nabývá na popularitě a byla by škoda 

nepokračovat v započaté činnosti.  

Vysokou pozornost výbor věnuje zdravotnímu stavu včelstva našich 

členů. Je průběžně veden přehled o zdravotním stavu včelstev celé ZO, 
způsoby a termíny léčby a výsledky vyšetření zimního ošetření včel na 

Varoázu destruktor. Na srpnové schůzi nákazový technik př. Poskočil 
názorně předvedl všechny předepsané způsoby preventivního léčeni 

včetně ukázky aplikací léčiv do úlu.  

 

 -v záři jsme se připravovali na slavnosti medu 

 -v říjnu jsme společně otevřeli pátý ročník „Dnů medu“ konaným 
v Kulturním domu Hronovická. V bohatém programu vystoupily tanečnice 

z folklorního souboru Perníček, po oba dny vyhrával dechový soubor 
„Brass band“ z Umělecké základní školy Polabiny. Ve stáncích si 

návštěvníci mohli zakoupit nepřeberné množství různého zboží . Ochutnat 
pravou medovinu, vyzkoušet si být degustátorem medu, vyrobit si svíčku, 

ozdobit perníček ale také vyslechnout několik přednášek o léčitelství a 
zázraku bylin a včelích produktů.  

Na vyzdobeném jevišti v krojích nastoupeni členové výboru 
přivítali primátora města Jiřího Stříteského a kaplana Petra Šabaku. Za 

zvuku fanfár napochodovali praporečník s novou vlajkou a ceremoniář 
s odznaky aby je nechali slavnostně posvětit. Biskup ve své světící řeči 
vysvětlil nutnost sdružovat se pod jeden prapor a důležitost naší činnosti, 

se kterou nás prapor spojuje. Na závěr popřál všem pardubickým včelařům 
mnoho štěstí a soudržnosti ve spolkovém životě.  

 -v listopadu výbor zajistil vyplacení dotací všem členům našeho spolku.  

V průběhu roku 2004 se podařilo získat téměř 40. 000,-Kč jako dotační 

program města Pardubic pro činnost našeho spolku.  

Závěrem nutno říci- pokud se lidé sejdou a chtějí vést spolu společnou 

řeč, nerušme je a pomozme jim, abychom sami našli pochopení a úctu.  

Za vykonanou práci odstupujícímu výboru patří náležitý dík a úcta, 
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s jakou láskou vše po celé období připravoval.  

Novému výboru přejeme aby mohl nerušeně navázat na rozdělanou práci a 
pokračovat ve vylepšování nových činností, které spolkový život přináší.  

Evžen Báchor  

předseda ZOČSV Pardubice 

 

 

 

 

Jak jsme hospodařili s financemi 

Přítel Ing. Jiří Marhan podal zprávu o hospodaření finančními 

prostředky za rok 2004.  

Zpráva o hospodaření 

ZO ČSV Pardubice za období od 1. 1. 2004 do 31. 12. 2004 

Příjem vKč: 

1. Státní dotace       330336,00 

2. Členské příspěvky a 150Kč       24600,00 
3. Příspěvky za včelstva a 16Kč      36656,00 

4. Příspěvky za včelstva a 8Kč      18328,00  
5. Poplatky za léčiva       17896,00 

6. Poplatky za formidol        492,00 
7. Faktura za realizaci Dnů medu     25000,00 

8. Dotace Magistrátu na podporu činnosti    13500,00 
9. Příjem za prodej medoviny       8000,00 

10. Výtěžek z tomboly a prodeje vosk. svíček       
1735,00 
11. Příjem za materiál na kroje      10205,00  

12. příspěvek OV ČSV na činnost ZO        1800,00 
13. Poplatky za vyšetření měli       3000,00 

14. Úroky z vkladu u ČSOB       427,22 

Příjem celkem          491975, 22 

 

 

VydáníKč: 

1. Výplata státních dotací      329904,00   

2. Vrácení nevyplacené dotace       432,00 
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3. Výplata příspěvků za obnovená včelstva    66300,00 
4. Odvod z členských příspěvků     57112,00 
5. Nájemné         11552,00 

6. Faktura za vyšetření měli       2774,00 
7. Faktura za léčiva       15305,00 

8. Přednášky         2272,00 
9. Cestovné          3100,00 

10. Materiál na kroje        21373,00 
11. Spolková vlajka        5641,00 

12. Nákup medoviny        12179,00 
13. Náklady na Dny medu          16926,00 

14. Členské odznaky        9017,00 
15. Funkční odměny        11220,00 

16. Pohoštění při jarním setkání u vozů      578,00 
17. Ceny do tomboly        897,00 

18. Nábytek do klubovny       260,00 
19. Kronika ZO, knihy do knihovny       1052,00 
20. Poštovné         539,00 

21. Kancelářské potřeby, kopírování      811,00 
22. Daň Finančnímu úřadu      2280,00 

23. Poplatky za vedení účtu u ČSOB      796,00 

Vydání celkem         572320,10 

 

Účetní výsledek hospodaření za rok 2004: 

Příjem celkem     491975,22Kč 
Vydání celkem     572320,10Kč 

Výsledek      - 80344,88Kč  

 

 

Stav finančních prostředků! 

 

    1. 1. 2004  31. 12. 2004 

Účet u ČSOB  143056, 27Kč 62725, 49Kč 

Hotovost v pokladně  1853, 50Kč  1839, 40Kč 
Celkem   144909, 77Kč  64564, 89Kč 

 

Výsledek    - 80344, 88Kč 
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Sestavil Ing. Jiří Marhan dne 5. ledna 2005 

 

Podepsáni: předseda ZO Evžen Báchor, jednatel ZO Ing. Josef Vlach, 

pokladník Ing. Jiří Marhan a za RK Oldřich Kimler a Zdeněk Matoušek 

 

 

Ke své zprávě přednesl pokladník přítel Marhan komentář, 

vysvětlující účetní schodek ve výši 80. 344, 88Kč. Ve skutečnosti bude 
bilance kladná, neboť máme peníze například v neprodané medovině, 

materiálu na kroje, odznacích. Ocenil také finanční pomoc, které se nám 
na naši činnost dostalo od Magistrátu a od OV ČSV Pardubice. Vyzval 

členy, aby si odznaky a kroje zakoupili. Nakonec svého vystoupení 
poděkoval příteli Evženu Báchorovi, pod jehož vedením vzrostla aktivita 

celé naší ZO.  

 

Zpráva hospodáře 

Přítel Ing. Josef Vlach přečetl nejprve zprávu hospodáře: 

 

ZPRÁVA HOSPODÁŘE 

pro 97. Výroční členskou schůzi ZO ČSV Pardubice: 

 

V průběhu roku došlo k pohybu inventáře a ke dni 31. 12. 2004 má 
naše ZO ve vlastnictví následující předměty: 

 

množství  předmět   držitel 

--------------------------------------------------------------------------------------  

1 ks    psací stroj ZETA  uložený v klubovně ve   

       Spolkovém  domě 
2 ks  aerosolový přístroj  ku dni 31. 12. 04 na revizi  

 u př. Emanuela Veselého  

1 ks   taška jednatele  př. Ing. Josef Vlach 
94 ks   odznak Včelaři Pardubice př. Evžen Báchor 

materiál na kroje v zůstatkové hodnotě    11. 168,-Kč  
 
INVENTÁŘ VČELAŘSKÉHO KROUŽKU u př. Josefa Vlacha : 
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1 ks   úl Moravský univerzál 
1 ks   opalovací lampa 
2 ks   klobouk se závojem 

1 ks    vařič na propan-butan 
2 ks   bomba na propan-butan 2 kg 

1 ks    včelařský kuřák 

 

 Dne 27. 12. 2004 byly komisionálně pro stáří, poškození a nefunkčnost 
jako nepoužitelné vyřazeny tyto věci: 

 
1 ks    úl Moravský univerzál 

5 ks   mateří mřížka 
10 ks    klícka na matky 

1 ks   rozpěrák 
V Pardubicích 5. ledna 2005   

 Evžen Báchor  Ing. Josef Vlach   Josef Havrda 

 předseda ZO    jednatel ZO     hospodář  

 

Ke zprávě hospodáře jednatel přítel Vlach dodal, že aerosolové 
přístroje byly zprovozněny a že v sestavě s kompresorem, který získal OV 

ČSV, již byly použity koncem roku 2004.  

Zpráva jednatele 

Následovala jeho vlastní zpráva jednatele: 

Základní organizace Pardubice měla na počátku roku 2004 162 členů a 
jednoho nečlena. Všichni se starali o 2 074 včelstev. Na počátku roku 2005 

eviduje organizace 165 členů a jednoho nečlena. Ti hospodaří se 2 220 
včelstvy (včetně třech nečlenských). Z toho je 380 včelstev registrováno 

mimo území základní organizace.  

Vyhodnocením záznamů z minulých let se dá konstatovat, že od roku 
2001 počet včelařů mírně klesal (r. 2000-175/2 včelařů, r. 2001 –168/2, 

2002-165/2, 2003-162/1).  

Počet včelstev proti stejnému období minulého roku vzrostl o 146 

včelstev. Rok 2004 byl rojivý. V průběhu roku se uskutečnilo 8 schůzí 
s průměrnou účastí 30% člen.  
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Složení členské základny 

   Věkové složení členské základny v roce 2004: 

   
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Rozdělení 

členů podle počtu chovaných včelstev  

Rozdělení včelařů podle počtu chovaných včelstev v roce 2004: 

   

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Největší včelaři:  Květoslav Čáp   - 134  

 Vlastimil Benadik -  116 
  František Jiroutek - 102 

 
Počet kočovných přísunů    - do polí 346 

     - do lesů 268 

Věk Členů Podíl v 

% 

Do 20 let 1 0, 6 

21 – 30 let 8 4, 9 

31 – 40 let 6 3, 7 

41 – 50 let 27 16, 7 

51 – 60 let 33 20, 4 

61 – 70 let 39 24,0 

71 – 80 let 38 23, 2 

Nad 80 let 11 6, 2 

Včelstev Včelařů Celkem včelstev 

1 – 5 54 195 

6 – 10 49 378 

11 – 15 18 234 

16 – 30 22 474 

31 - 100 12 587 

101 - 150 3 352 

Více než 150 - - 
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Počet odchovaných matek  704 

 

 

 

Naši jubilanti 

 

V letošním roce budeme mít tyto jubilanty: 

 

Únor 70 let Červinka Josef 27. 2. 1935 
 80 let Matoušek Zdeněk 24. 2. 1925 

Březen 80 let Ing. Novotný Miroslav   3. 3. 1925 
70 let Piskač Josef 13. 3. 1935 

Duben 70 let  Pátek Václav 1. 4. 1935 

Květen 75 let Skalický Zdeněk 19. 5. 1930 
Červenec  85 let Kramář Ladislav 20. 7. 1920 

Srpen 70 let Ing. Křepela Josef 26. 8. 1935 
Září 70 let Tesař Oldřich 12. 9. 1935 

Listopad 70 let Diviš Bohuslav 21. 11. 1935 
75 let Hlaváček Josef 22. 11. 1930 

65 let Pačes Jan 24. 11. 1940 

Zprávu vypracoval 12. ledna 2005 jednatel přítel Ing. Josef Vlach 

 

 

Přítel Oldřich Kimler podal zprávu za revizní komisi, která 
doporučila VČS schválit Výroční zprávu o hospodaření.  

 

Poté dostal slovo zástupce OV ČSV Pardubice přítel Ing. Emanuel 
Veselý, který pozdravil naší VČS a tlumočil uznání OV ČSV celé naší 

organizaci, která je podle něho vlajkovou organizací celého okresu. 
V současné době je v našem pardubickém okrese chováno 6. 173 včelstev 

a oproti roku 2000 jsme zaznamenali nárůst o 681 včelstev, což činí 12%. 
Loňského roku získal OV ČSV dotaci na zakoupení kompresoru. 

Aerosolovací soupravou se v závěru roku ošetřilo v okrese celkem 250 
včelstev. V závěru dodal, abychom si vážili práce všech členů, kteří pro 

organizaci dělají sice mravenčí, ale velice potřebnou práci a popřál všem 
pevné zdraví, hodně medu a zdravé včely.  
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Volby 

Přítel MUDr. Radek Hubač jako předseda volební komise navrhl 

provést volby aklamací, jeho návrh byl schválen všemi přítomnými. 
Následovaly volby. Do výboru byli navrženi tito přátelé: 

Evžen Báchor, Ing. Josef Vlach, Ing. Jiří Marhan, Josef Havrda, Ing. 
Martin Hromádko, František Malovec, Ing. Stanislav Poskočil, Ing. 

Bohumír Pitthard, Ing. Josef Šroll, MUDr. Radek Hubač, Ing. Jitka 
Duchová, Miloslav Hříbek, Ing. Oldřich Dumek, Petr Lopata a Ivan Kříž. 

Navržení kandidáti byli bez připomínek schváleni všemi přítomnými 
členy.  

Za členy revizní komise byli navržení přátelé: Oldřich Kimler, Ing. 
Jiří Vojtěch, Miroslav Kadleček. Jmenovaní byli též všemi přítomnými 

bez připomínek schváleni.  

Jako delegáti na Okresní konferenci byli zvoleni přátelé: Evžen 

Báchor, Jaroslav Novotný, Ing. Martin Hromádko, Ing. Jiří Marhan a jako 
náhradník Josef Havrda.  

Přítel MUDr. Radek Hubač v závěru voleb prohlásil, že všichni 

navržení byli právoplatně zvoleni a všem popřál hodně úspěchů v jejich 
práci.  

Př. Ing. Šroll za mandátovou komisi sdělil, že je přítomno 79 
členů, což je 47, 8%.  

Plán činnosti na rok 2005 

Po přestávce přednesl předseda přítel Evžen Báchor plán činnosti 
ZO ČSV Pardubice na rok 2005 tohoto znění: 

I. Schůzová činnost osmkrát za rok dle rozpisu v Oběžníku.  
II. Odborné přednášky: 

17. února 2005 „Moderní způsoby včelaření v nástavkových 
systémech“ – učitel včelařství Miroslav Zelený 

17. března 2005: „Léčení nemocí pomocí bylinek a včelích 

produktů“ – renomovaná bylinkářka a léčitelka Iveta Divišová.  
21. dubna 2005: „Svět včel ve filmu“ – promítání filmů se 

včelařskou tematikou v Krajské knihovně na Perštýnském náměstí – 
zajišťuje přítel Vlach.  

23. dubna 2005: Setkání včelařů u kočovného vozu na Kunětické 
hoře.  

19. května 2005: Beseda a příprava zájezdu k příteli Jindrovi do 
Roudnice n. Labem.  

18. srpna 2005: Beseda o zkušenostech našich včelařů nabytých 
v zahraničí.  
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15. září 2005 Příprava šestého ročníku soutěže o nejlepší med a 
včelařské výstavy „Dny medu 2005“ v Kulturním klubu Hronovická.  

8. a 9. října 2005: Dny medu 2005 v Hronovické ulici se soutěží o 

nejlepší med Pardubicka.  
21. října 2005: Vyhodnocení Dnů medu a organizační záležitosti.  

24. listopadu 2005: Výplata státní dotace a organizační záležitosti.  
III. Včelařský zájezd 28. května 2005 k Janu Jindrovi a návštěva 

památné hory Říp.  
IV. Každou první a poslední středu v měsíci zajistit provoz ve 

včelařské klubovně.  
Spolupracovat s jinými ZO –navštěvovat jejich a zvát je na naše 

akce.  
Propagovat včelaření u široké veřejnosti besedami a publikační 

činností.  
Pravidelně zveřejňovat jubilea našich členů ve Včelařství.  

Zajistit léčiva pro letní i podzimní léčení .  
V případě přidělení státních dotací tyto rozdělit včelařům.  
 

Tolik nástin naší letošní činnosti.  

 

Přítel Ing. Jiří Marhan přednesl návrh rozpočtu na rok 2005. 
Rozpočet na nastávající rok sestavil na základě hospodaření finančními 

prostředky v minulých letech s tím, že výdaje budou v rovnováze s příjmy 
ZO.  

 

Z diskuse, která následovala: 

Přítel Ing. Stanislav Poskočil oznámil, že na dnešní VČS většina 
členů odevzdala směsné vzorky měli a že tudíž budeme mít poměrně brzy 

výsledky vyšetření. Přečetl jména těch, kteří měl zatím neodevzdali s tím, 
že budou mít možnost tak učinit poslední středu v měsíci v klubovně. 
Potom přečetl jména těch, na jejichž stanovištích bylo v minulém roce 

zjištěno v měli více jak 3 roztoči VD na včelstvo. Je pozorován určitý 
nárůst ve výskytu VD, tomu zřejmě přispěla vyšší rojivost v minulém 

roce. Nakonec vyslovil poděkování dosavadnímu předsedovi příteli 
Evženu Báchorovi za jehož působení ve funkci se nesmírně zvedla úroveň 

celé ZO.  

Přítel Evžen Báchor uvedl, že v minulém roce poslal med 

z několika míst v okolí Pardubic k vyšetření do Jihlavy, kde provedli jeho 
podrobný rozbor z něhož vyplývá, že med z naší oblasti vynikající. Bylo 

zjištěno, že obsah škodlivých látek je velmi podprahový a je hluboko pod 
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normou. Rozbor přišel na 10. 600,-Kč a zaplatil ho náš stát. Takový 
rozbor by se měl provádět každým rokem 

Dále poděkoval příteli Emanuelu Veselému za to, že zprovoznil 

komplet na aerosolování, které se jeví jako účinnější oproti dosavadnímu 
způsobu fumigování. Dále poděkoval odstupujícímu místopředsedovi 

příteli Ing. Josefu Křepelovi, který tuto funkci vykonával velmi 
zodpovědně po řadu let. Popřál mu mnoho zdraví a spokojenosti.  

V roce 2002 zanikly Okresní úřady a změnily se také hranice 
Holicka, Pardubicka a Přeloučska. Pro nás z toho vyplývá uskutečnit 

jednání s okolními ZO a společně s nimi hranice upřesnit tak, aby našim 
členům nevznikaly problémy zejména s registrací .  

Přítel Ing. Jiří Vojtěch navrhl zřízení webové stránky naší ZO.  
Přítel Evžen Báchor na to reagoval sdělením, že jeho syn nám webovou 

stránku vytvořil a nyní ji bude potřeba naplnit. Podotknul také, že náš člen 
přítel Josef Šroll takovou stránku na internetu má.  

Usnesení 97. VČS 

Přítel Ing. Josef Vlach po skončení diskuse přednesl návrh na 

usnesení VČS. Usnesení bylo bez připomínek schváleno všemi 
přítomnými.  

 

USNESENÍ 97. VÝROČNÍ ČLENSKÉ SCHŮZE 

konané dne 15. ledna 2005 v sále Kulturního domu Hronovická 

 

1. Výroční členská schůze schvaluje: 

a. Zprávu o činnosti výboru a celé organizace za funkční období od 

roku 2000 do 2005 
b. Zprávu pokladníka 

c. Zprávu hospodáře 
d. Zprávu revizní a mandátové komise 
e. Rozhodnutí v roce 2005 zaplatit z každého včelstva ve prospěch ZO 

částku 8,-Kč jako účelový příspěvek 
f. Plán činnosti na rok 2005 

g. Finanční rozpočet na rok 2005 
 

2. Výroční členská schůze ukládá výboru: 
a) Zkvalitnit spolupráci s důvěrníky 

b) Spolupracovat s OV svazu a s Krajskou veterinární 
správou na koncepci ošetření včelstev v následujících letech 
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c) Spolupracovat na vytvoření pravidel praktického 
využívání aerosolové soupravy, kterou dává k dispozici OV svazu 

d) Zvýšit důraz na kvalitu léčení 

e) Zajistit v roce 2005 společenské aktivity organizace 
(schůze, přednášky, Dny medu) nejméně ve stejném rozsahu jako 

v roce 2004 a rozšířit tyto aktivity do venkovských míst (Opatovice 
Sezemice) 

f) Na internetu vytvořit www stránky a tam v pravidelných 
obměnách informovat o činnosti organizace 

g) Vyřadit nebo prodat neperspektivní věci zaniklého 
včelařského kroužku 

h) Najít způsob, jak dosáhnout snížení nájemného za 
místnost klubovny 

 

 

Přítel Evžen Báchor v závěrečné řeči uvedl, že jsme bilancovali 
celé pětileté volební období, v němž se nám mnoho věcí podařilo, avšak 
čekají nás další úkoly, zejména pak v tom směru, abychom své zkušenosti 

předávali nastupujícím generacím. Ty se budou muset starat o to, aby 
nedošlo na rčení „Tam kde nežije včela, nemůže žít ani člověk“. Popřál 

všem hodně zdraví a úspěchů i to aby nás nikdy neopustila chuť chovat 
včely.  

Tolik k průběhu 97. Výroční členské schůze naší organizace.  

    

 

Rozdělení funkcí ve výboru ZO 

 

Po skončení 97. Výroční členské schůze se sešli nově zvolení 

jeho členové: Evžen Báchor, Ing. Josef Vlach, Ing. Jiří Marhan, Ing. 
Martin Hromádko, František Malovec, Ing. Stanislav Poskočil, Ing. 
Bohumír Pitthard, Ing. Josef Šroll, MUDr. Radek Hubač, Ing. Jitka 

Duchová, Miloslav Hříbek, Ing. Oldřich Dumek, Petr Lopata, Oldřich 
Kimler, Ivan Kříž, Josef Havrda, aby ze svého středu zvolili jednotlivé 

funkcionáře. Volba dopadla takto: Předseda: Evžen Báchor; 
místopředseda: Petr Lopata; jednatel: Ing. Josef Vlach; pokladník: Ing. Jiří 

Marhan; nákazový referent: Ing. Stanislav Poskočil a Ing. Martin 
Hromádko; kulturní referent: Ing. Jitka Duchová; styk se zemědělci: Ing. 

Bohumír Pitthard; zapisovatel: Josef Havrda; náhradní zapisovatel: Ing. 
Oldřich Dumek.  
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Zemřel přítel Josef Moravec  

 Dne 22. ledna 2005 zemřel přítel Josef Moravec, nar. 20. 12. 1919 
- svoji manželku Zdenku  přežil jen něco déle než o jeden rok – 

rozloučení s ním se konalo v pátek 28. ledna v pardubickém krematoriu. 
z proslovů nad rakví zesnulého bylo patrné, neměl lehký život. Pocházel 

z Tuněchod z rodiny zemědělce – po svém otci převzal po druhé světové 
válce hospodářství –oženil se s Zdenou Žákovou z Dvakačovic a 

v manželství se jim narodil syn Josef - začátkem padesátých let byl 
donucen vstoupit do Jednotného zemědělského družstva – krátce na to byl 

zatčen a odsouzen na 4 roky odnětí svobody – trest si opykával 
v uranových dolech v Jáchymově – byl jim také zabaven veškerý majetek 

a jeho žena se musela z Tuněchod vystěhovat. – odstěhovala se do 
Dvakačovic, kam se k ní její manžel vrátil po opykání trestu a kde se jim 
narodila dcera Zdenka – nějaký čas tam bydleli načež se přestěhovali 

k jeho otci do Žižína čp. 13, kde strávili zbytek života. Po návratu z vězení 
začal pracovat jako řidič v čistírně oděvů – v tomto zaměstnání vydržel až 

do odchodu do důchodu. Jeho velkou láskou byly včely. V roce 1961 
vstoupil do naší základní organizace. Za dlouholetou aktivní práci byl 

v listopadu 1977 odměněn věcným darem a od 13. prosince téhož roku se 
stal členem výboru. Od roku 1984 se jako náhradník často zúčastňoval 

jednání OV ČSV až posléze se v roce 1985 se stal jeho řádným členem. 
V roce 1985 obdržel čestné uznání Okresního výboru ČSV a 13. prosince 

1987 byl za svůj přínos včelařství odměněn odznakem „Vzorný včelař“ .  

Do smuteční síně se zesnulým přišli rozloučit také jeho spoluvězni, 

kteří jsou dnes sdruženi v Konfederaci politických vězňů – jeden z nich 
pronesl i kratší proslov. Za naši organizaci se rozloučení zúčastnili Ing. 
Jiří Vojtěch s manželkou, Ing. Josef |Křepela a pisatel těchto řádků.  

 

14. února 2005 se na výborové schůzi v klubovně sešli: Evžen 

Báchor, Ing. Josef Vlach, Ing. Bohumil Pitthard, Ing. Jitka Duchová, Ing. 
Josef Šroll, Oldřich Kimler, Ing. Martin Hromádko, Ing. Oldřich Dumek, 

Ing. Jiří Marhan, Miloslav Hříbek, František Malovec, Ivan Kříž, Petr 
Lopata, Ing. Stanislav Poskočil, Josef Havrda.  

V úvodu předal klíče a písemnosti odstupující místopředseda přítel 
Ing. Josef Křepela svému nástupci Petru Lopatovi a s výborem se 

rozloučil.  
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Výbor se seznámil s režimem elektronického zabezpečení 
Evropského domu, v němž máme klubovnu i s tím, že je již dojednán 
zájezd do Roudnice nad Labem k Janu Jindrovi. Zpráva, že se odkládá 

zavedení podvojného účetnictví, potěšila našeho pokladníka přítele 
Marhana. Ten také na finančním úřadu uhradí daň z odměn funkcionářů.  

Předseda přítel Báchor ve svém vystoupení uvedl, že se skutečností, 
že kontrola kvality u nás prodávaných medů pro tyto většinou nedopadla 

dobře, my nic nenaděláme a opět apeloval, abychom pokračovali 
v nastoupeném trendu osvěty a s filosofií, s níž jsme nastoupili do nového 

volebního období. Cesta směřuje k tomu, abychom měli vlastní základnu. 
Tam bychom postupně vytvořili podmínky pro intenzivnější spolkový 

život, rozšířenou osvětu a výhledově i pro prodejnu a výkup medu. 
Protože nemáme dostatek financí, jednalo by se o pronájem nějakého 

objektu za symbolickou cenu. V tom směru měl i četná jednání 
s Magistrátem, který naši činnost oceňuje a podporuje. Z hlediska lokality 

se jeví jako nejvhodnější objekt pod Vinicí , který bychom mohli užívat 
společně se střeleckým oddílem. Další objekty nám Magistrát nabízí a to 
v Rábech v bývalém ústavu pro postižené. Tam bychom měli k dispozici 

celé patro. I tam je velice příhodné místo pro zřízení včelařského 
stanoviště. Problémem je vzdálenost od města. Nabídnuta nám jsou ještě 

dvě místa a to v bývalých kasárnách na Hůrkách a Kulturní dům 
v Doubravicích.  

Budeme mít asi svoji webovou stránku 

Zaslouží se o ni syn přítele Báchora a nyní na nás abychom je 
naplnili. Za tím účelem požádal přítel Báchor všechny členy výboru o 

pomoc. Jmenovitě pak přítele pokladníka, jednatele, zapisovatele i přítele 
Šrolla a Poskočila.  

Na nastávající členské schůzi projednáme organizační záležitosti, 
z nichž budou asi nejzajímavější výsledky vyšetření zimní měli a hlášení 
stanovišť včelstev. Přednáška přítele Miroslava Zeleného s názornými 

ukázkami, jak se včelaří s úly Optimal a Langstroth bude pak stěžejním 
bodem nadcházející členské schůze.  

 Přítel Hromádko se pokusí zajistit potřebnou techniku k promítnutí 
včelařských záznamů na členské schůzi v dubnu.  

Výbor neschválil návrh přítele Dumka a to, aby byl přibrán třetí 
zapisovatel. Případná absence obou stávajících se bude řešit operativně a 

zápis provede některý z členů výboru ZO.  
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Přítel Poskočil jmenoval tři členy, kteří letos neodevzdali měl: 
František Lokaj, Mnětice 21, MVDr. Josef Michalec, Heřmanův Městec, 
Jonášova 650 a Svatopluk Vecka, Pardubice, Sedláčkova 434. Dále přečetl 

jména těch u nichž byl zjištěn větší počet roztočů v měli a kteří budou 
muset přeléčit Mavrikem.  

Přítele Poskočila výbor pověřil, aby písemně opět upozornil 
Veterinární správu na to, že používáme Gabony již několik let. Pokud je 

budeme muset vysadit, tak by nám Veterinární správa měla sdělit, jakou 
metodiku léčení pro letošní rok musíme použít.  

Na Okresním výboru je k dispozici aerosolovací souprava. Protože 
OV má nějaké finanční prostředky, tak by mohly být použity k úhradě 

těm, kteří budou se soupravou aerosolování u včelařů provádět. Včelaři by 
si zaplatili jen léčivo a aceton.  

Toto byla poslední informace, která na výboru zazněla.  

 

 

   

17. února 2005 se schází členská schůze v kavárně Evropa.  

Její program je následující: 1. Zpráva nákazového referenta. 2. 
Zpráva o jednání ve věci získání včelařského domu. 3. Falšované medy. 4. 

Webové stránky ZO. 5. Zajímavost. 6. Zpráva jednatele. 7. Upozornění na 
povinnost nahlášení včelařských stanovišť. 8. Odborná přednáška přítele 

Miroslava Zeleného z Přibyslavi u Nového Města nad Metují.  

Povstáním byla uctěna památka našeho člena přítele Josefa 

Moravce ze Žižína.  

Výsledky vyšetření zimní měli 

Přítel Ing. Poskočil seznámil přítomné s výsledky vyšetření na 

varoázu u první etapy směsných vzorků. Ze 144 vzorků bylo 23 vzorků, u 
nichž bylo zjištěno více jak 3 roztoči Varroa Destruktor na jedno včelstvo. 
Následně přečetl jména včelařů, jichž se bude týkat jarní přeléčení: Imrich 

Drotár Z Pardubic, Stanislav Dvořák ze Starých Čívic, Ladislav Falešník 
z Lánů na Důlku (nečlen)), Josef Hackenberg z Bohdanče, Josef Hlaváček 

z Dolan, Stanislav Horáček z Čepí, Jan Kejnovský z Rábů, Vladimír 
Kohoutek z Bohdanče, MUDr. Otakar Kovařík z Rosic, Miloš Lopata 

z Pardubic, Miroslav Malík Z Pardubic (nečlen), Nešetřil, Němec, Jan 
Pačes ze Svítkova, Pavlas, Karel Posledník ze Svítkova, Bohuslav 

Schejbal z Pohránova, Zdeněk Skalický ze Stéblové, Bohumil Šulc z 
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Doubravic, Ing. Vladimír Valenta z Pardubiček, Josef Vondrouš ze 
Sezemic a Josef Zelinger z Čeperky.  

Všichni jmenovaní a ti, u nichž bude zjištěn větší spad roztočů z 22 

vzorků druhé etapy, budou muset na jaře včely přeléčit. Léčiva budou 
objednána přes OV ČSV až po výsledcích vyšetření 2. etapy vzorků a 

budou předána ihned, jakmile je obdržíme.  

Přítel Báchor informuje o čtyřech místech, které nám nabízí 

Magistrát. Jde o prostory v bývalých kasárnách Na Hůrkách, tam je sice 
velký sál, ale jinak to pro naše účely tam není příliš vhodné. Více by nám 

vyhovoval objekt bývalé plovárny Pod Vinicí , který je nejblíže středu 
města a je ve velmi pěkném prostředí, kde by bylo možno i chovat včely. 

Dalším místem je velice pěkné místo v zámečku v Rábech. Tam bychom 
měli celé patro. V zámečku je navíc Muzeum perníku což by s naší 

činnosti také ladilo, chodí tam mnohu turistů, byl by tam také dobrý odbyt 
medu. Je jen škoda, že je to také z ruky, těžko bychom tam mohli 

schůzovat a podobně. Nakonec zmínil bývalý kulturní dům 
v Doubravicích, tam je k dispozici i celý sál.  

Státní veterinární správa provedla kontroly medu jak 

v hypermarketech, tak i u výrobců se zaměřením na kvalitu a na 
přítomnost cizorodých látek. Kontrola dopadla pro většinu velmi špatně. 

V medech byly zjištěny rezidua léčiv, antibiotik, větší obsah HMFF a 
v 60% byly zjištěny látky, kterými jsou medy falšovány.  

 Ve webových stránkách bude představena naše ZO, už jsou 
rozděleny úkoly jednotlivým členům výboru, aby byly stránky naplněny 

Pro zpestření schůze uvedl předseda jednu kuriozitu z USA: 
V jednom obchodě v Montaně v USA vypustil zloděj včely, před nimiž 

zákazníci i personál prchal ven. Zloděj si vybral zboží a utekl také. Zatím 
nebyl vypátrán… 

Přítel Báchor upozornil na povinnost nahlásit do konce února 
stanoviště včelstev na příslušné obecní a městské úřady.  

Trendy ve včelaření dle přítele Zeleného  

Potom si vzal slovo přednášející přítel Miroslav Zelený z Přibyslavi 

čp. 60 u Nového Města nad Metují, který byl překvapen vysokou účastí 
našich členů na tomto setkání. V jejich organizaci se nesešlo ani deset 

členů, když měli 80. výročí založení spolku. Stručný záznam z jeho 
vystoupení může sloužit za příklad, jaké trendy v naší činnosti se rýsují i 

jako obrázek, jak včelaří on sám.  

V úvodu svého vystoupení zmínil založení Kolektivu nástavkového 

včelaření, k němuž došlo, protože u nás nebyly k dispozici žádné poznatky 
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o moderním včelaření. Sám přešel postupně z Moravských univerzálů 
k nástavkovým úlům. Zdůraznil význam včelí mezery 6 až 7 mm jako 
jedné z nejdůležitějších věcí. Tu je potřeba v úlu dodržet. Je to vzdálenost 

rámků od stěn úlu i vzdálenost, kterou mají mít i rámky nad sebou. Větší 
vzdálenost včely prostavují dílem což ztěžuje manipulaci a působí jejich 

ztráty. Přešel také na delší rámkovou míru a to na 42 cm. Tato delší míra 
dovolí silnému včelstvu sedět od stěny ke stěně. Horní loučky mohou být 

27 mm široké a mezi nimi pak postačí mezera 7 mm. Síla horních louček 
kolem 15 mm příliš nevadí tepelnému režimu, v zimě je potřeba 

zabezpečit ne teplo, ale větrání. Zimní chomáč má ve středu 20 – 25°C. 
Slabé včelstvo má v zimě více odpadu, musí také více zásob spotřebovat. 

Na strůpcích má folie PVC, aby zbytečně včely nerušil a mohl je 
zkontrolovat. Potom pohovořil a i názorně na svých výrobcích, především 

úlech, demonstroval. Vyrábí 3 úlové systémy a všechny mají jeden 
půdorys. Liší se jen výškou rámků. A to od čistě nízkonástavkového úlu, 

jako je Optimal až po úl s dvojí rámkovou mírou. Na úly používá borovici 
vejmutovku, která má pro tento účel velmi dobré vlastnosti. Na drátkování 
používá nerezový drátek 0, 4 mm, který vydrží po celou dobu životnosti 

rámku. K vytavení vosku ze souší používá vyvíječ na ostrou páru. Rámky 
zůstanou čisté.  

V průběhu přednášky popsal techniku ošetřování včelstev i chov 
matek. K chovu matek zásadně nepoužívá oplodňáčky, využívá nízkou 

rámkovou míru a oddělky pro nové matky sestavuje do nízkých nástavků. 
Předvedl také tzv. Jentenův rámek, který většina z přítomných poprvé 

viděla na vlastní oči. V principu je to důmyslné, ale značně drahé zařízení 
(cca 3. 600,-Kč), které odstraňuje ruční přemisťování larviček do mateřích 

buněk, neboť se matka přiměje ke kladení do misek, které se pak aniž by 
se s plodem hýbalo, dá do misek chovné série. Oplodňáčky zásadně 

nepoužívá, neboť staré včely v nich jsou nosematické. Série zakládá 
kolem 1. května. Proto začátkem dubna vkládá stavební rámek, nebo 
přímo rámky s trubčinou, aby byli včas zralí trubci.  

Zmínil další systém, který chov matek usnadní a tím je systém 
Nicot za 1. 200,-Kč.  

Přednáška přítele Zeleného se protáhla až do 19. hodiny. Mnoho 
členů však zůstává v živé diskusi s ním ještě téměř další jednu hodinu.  

   

 

14. března 2005 se v klubovně schází výbor ZO. Přítomni jsou tito 
přátelé: Oldřich Kimler, Ing. Oldřich Dumek, Ivan Kříž, František 

Malovec, Petr Lopata, Ing. Bohumír Pitthard, Ing. Josef Vlach, Ing. Jitka 
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Duchová, Evžen Báchor, MUDr. Radek Hubač, Ing. Martin Hromádko, 
Ing. Josef Šroll, Ing. Stanislav Poskočil, Josef Havrda.  

Z informací, které výboru podal předseda přítel Báchor 

zaznamenávám následující.  

Byl nám vrácen přeplatek za nájem klubovny 3. 004,-Kč. Dále opět 

jednal ve věci získání objektu, který by sloužil našim potřebám. Na bývalé 
plovárně Pod Vinicí jsou ochotni dosavadní její uživatelé - střelci, nám 

propůjčovat velký sál a jednu klubovnu, sál v Doubravicích a objekt pod 
Kunětickou horou musíme prohlédnout.  

Odvolal přednášku Ivety Divišové, neboť tato požadovala za 
každého účastníka částku 130,-Kč. Besedu na nastávající členské schůzi 

uskuteční kastelán z Kunětické hory.  

Přečetl informaci o medu prodávaném v obchodních řetězcích, o 

jeho původu a výsledku laboratorních zkoumání , kterou dal na 
internetovou adresu a sdělil, že asi reakcí na tento jeho počin někdo zatím 

neznámý vydal letáček, aby všichni kupovali med jen u něho. Počin 
neznámého se mu vůbec nezamlouvá.  

Přítel Báchor také obdržel dopis z redakce časopisu Včelařství, 

kterým dostal na vědomí odpověď na ostrou kritiku, kterou přítel MUDr. 
Radek Hubač pronesl na adresu letáku, propagujícího med, přiloženého 

nedávno k časopisu. V dopise je požadavek, kterým redakce časopisu 
Včelařství u přítele Hubače objednává jeho návrh letáku.  

Od Evropského spolkového domu, v němž máme sídlo, jsme 
dostali rozvrh úředních hodin pro jednání s  nimi a to v pondělí od 08. 00 

do 14. 00 hod. a ve středu od 12. 00 do 17. 00 hodin. Dále se nás dotázali, 
zda chceme figurovat v jejich prezentačních materiálech. Naše odpověď 

zněla ANO.  

Konečné výsledky vyšetření zimní měli 

Protože byly vyšetřeny i vzorky měli druhé etapy máme 
k dispozici konečné výsledky, které jsou následující: Ze 164 směsných 

vzorků měli od 2. 377 včelstev, bylo 124 pozitivních na varoázu a z těch 
pak bylo 39, u nichž bylo více jak 3 roztoči na 1 včelstvo . Přečtena byla 

jména všech 39 včelařů, kteří budou muset co nejdříve přeléčit svá 
včelstva nátěrem plodu Mavrikem. V této souvislosti celou situaci 

písemně popsal a dopis zaslal MVDr. Plášilovi na Státní veterinární 
správu. Přečet také metodický pokyn Státní veterinární správy pro přesuny 

včelstev a kočování.  

Výbor souhlasil s názorem, že v případě pochybností o správném 

léčení toto budeme provádět komisionálně, abychom to, pokud to nedělají 
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správně i včelaře naučili. Máme hotovy seznamy důvěrníků a pod ně 
spadajících členů, přítel Báchor rozešle.  

Přítel Vlastimil Benadik z Hrádku sděluje, že nemůže dělat 

důvěrníka. Má zdravotní problémy, podstupuje závažnou operaci páteře,  

Přítel Báchor přečetl seznam zavčelení jednotlivých obcí , který 

vypracoval jednatel přítel Josef Vlach: 

Zavčelení katastrů obcí patřících do ZO ČSV Pardubice 

Stav: prosinec 2004 

 

Barchov  17    Pardubice – Cihelna 28  
Blato   0    Pardubice - Hůrka  44 

Bohumileč   0   Pardubice - Dukla (Radost) 11 
Borek   10    Pardubice - Staré Město 18 

Brozany   8    Pardubice – Višňovka 24 
Bukovina n. L 20    Pardubičky   52 

Čeperka  94    Plch     
Čepí   25    Počáply  11 

Černá u Bohdanče 0    Podůlšany   25 
Černá za Bory  4    Pohránov  10 
Dolany   39    Pohřebačka  27 

Dražkov   3    Popkovice   
Drozdice   4    Ráby   72 

Dříteč   14    Rohoznice  67 
Dubany  0    Rosice n. L.   28 

Hostovice  10    Rybitví  
Hrádek     116    Semtín 

Hrobice  23    Sezemice  47 
Jezbořice  19    Spojil    7 

Kladina    5    Srch   13 
Kříčeň       Srnojedy   4 

Kunětice   4    Staré Čívice  44 
Lány na Důlku 13    Staré Hradiště 63 
Lány u Dašic  12     Staré Jesenčany 10 

Lázně Bohdaneč  83    Staré Ždánice  6 
Libišany      Staročernsko 24 

Lukovna   33    Starý Mateřov  53 
Mikulovice       Stéblová   153  

Mnětice  21    Studánka   27 
Němčice   16    Svítkov  15 
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Nemošice   134    Trnová   7 
Nové Jesenčany  8    Třebosice   4  
Ohrazenice – Doubravice 9   Úhřetická Lhota 66 

Opatovice  30    Újezd     7 
Ostřešany   7    Velké Koloděje 100 

Pardubice – Bílé Předměstí 5   Veská   11 
Pardubice – Jesničánky 10   Zminný  20 

  

 

Nekonečná zima a záblesk jara 

 Dne 15. března 2005 usedám ráno k psaní abych se zmínil o 
letošní zimě, která se nám zdá nekonečná. Mrznout začalo již 15. 

listopadu a od té doby ranní teploty jen málokdy vystoupily nad nulu a 
to i po celý prosinec i leden. Výjimku tvořil 8. leden, kdy kolem 13. 

hodiny vystoupila teplota na 13 °C a toho dne jsme zaznamenali 
poměrně silný prolet. V únoru pak jen po tři dny byly teploty nepatrně 
nad nulou. Ani začátek měsíce března nebyl jiný, spíše naopak. Ranní 

teplota druhého března klesla na –12°C, takový mráz nebyl ani jeden 
den v lednu. V listopadu a v prosinci sice mrzlo na sucho, tak tomu 

bylo i po první dvě dekády v lednu. Až dvacátého ledna se objevují 
v přeháňkách sněhové vločky. Sníh pak několikrát napadl a zase roztál 

i v první únorové dekádě. Od 16. února pak ležela souvislá sněhová 
pokrývka, která byla stále obnovována až například 23. února dosáhla 

více než 10 cm. Po určitém mírném oteplení, k němuž došlo před třemi 
dny, sněhu rychle ubývá a dnes jsou po něm jen malé ostrůvky. Výdrž 

sněhové pokrývky byla na pardubické poměry neobvykle dlouhá. Zde 
v Pardubicích bývá vyjímečně sníh déle než týden. O počasí se 

obšírněji zmiňuji proto, že v předpovědích se má již ode dneška teplota 
přehoupnout přes 10°C a má ještě v dalších dnech stoupat. Snad již 
brzy uvidíme, jak ty naše pichlavé kamarádky zimu přečkaly. Konečně 

uslyšíme hudbu jejich křídel při pořádném jejich proletu. . Letos se 
příroda činila i v jiných oblastech. Ještě před několika dny na různých 

místech republiky napadlo tolik sněhu, že byly na několik hodin až 
dnů mimo provoz některé místní železniční tratě. Na našich horách je 

letos také pořádná nadílka. Tak například v Krkonoších na Medvědíně 
je letos na 330 cm sněhu. Nám zde v nížině nezbývá než doufat, že 

tání bude pozvolné a že budeme ušetření velké vody.  

Pokračuji v psaní večer téhož dne, abych uvedl to, že skutečnost 

dnešního dne překročila očekávání. I když ve 13 hodin bylo jen 8°C a 
místy ještě ležel sníh, včelky sluníčko vytáhlo z úlů a kolem této 

hodiny nastala ta vpředu vzpomínaná hudba navíc doprovázená 
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příjemnou vůní, vycházející z úlů. S plnou vehemencí se hrnuly z 
česen všech úlů, což byl signál, že jsou všechny v pořádku a že žádný 
zákrok není potřeba provádět.  

 

 

Scházíme se 17. března 2005 na členské schůzi v kavárně Evropa, 
kterou řídil předseda přítel Evžen Báchor. Hlavní pozornost opět zaměřil 

na výsledky vyšetření zimní měli. . Ti včelaři, kteří mají tento zvýšený 
počet roztočů musí nyní co nejdříve provést přeléčení  a to nátěrem 

zavíčkovaného plodu přípravkem Mavrik a následnou fumigací . Přeléčení 
se udělá komisionálně a to tak, že u něho bude přítomen důvěrník. Je to 

proto, aby se přeléčilo řádně. Dále přítel informoval o programu dubnové 
členské schůze a o zájezdu k příteli Janu Jindrovi do Roudnice n. Labem i 

o tom, že výbor dále vyvíjí aktivitu ve věci získání vhodného objektu pro 
naše budoucí sídlo.  

Přítel Báchor oznámil, že se nám podařilo sehnat spolunájemníka do 
klubovny, takže napříště nás klubovna přijde levněji. Spolunájemníkem je 
Občanské sdruženi Alliance Françoise se sídlem v Paříži, jehož česká část 

sídlí v Praze. Tím byl splněn úkol vyplývající z usnesení poslední VČS.  

V diskusi, která následovala, uvedl přítel Oldřich Vondrouš ze 

Stéblové svoji zkušenost, když řekl, že do předloňska nepoužíval gabony, 
avšak kolem 24. září zaklíckoval matky, které vypustil kolem 10. října a 

pak dvakrát fumigoval. Do té doby byl stále téměř bez varoázy. Nyní, kdy 
použil gabony a fumigace, má v jednom voze víc než 3 roztoče na 

včelstvo.  

 Přítel Báchor uvedl, že řádně přeléčil svá včelstva a přesto o 7 

včelstev přišel. Řekl, že není nic platné léčení, když neléčí soused. 
V závěru této části schůze oznámil přítel Báchor, že jsme rozeslali všem 

důvěrníkům pověřovací listiny a seznamy obcí a členů, které mají ve 
svých působištích.  

Potom se ujal slova dlouholetý kastelán Kunětické hory pan Miloš 

Jiroušek, který nám přiblížil zajímavým způsobem historii, stav hradu i 
problémy, které s udržením této pardubické dominanty souvisejí . Přestože 

to bylo vyprávění s odlišnou tematikou, bylo zřejmé, že posluchače zaujal 
a za své vystoupení sklidil potlesk. Nakonec ještě odpověděl na řadu 

dotazů, které mu přítomní položili…  

 

Rozloučení s přítelem Františkem Klejchem.  
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Dne 22. března 2005 jsme se v krematoriu rozloučili s naším 
dlouholetým členem přítelem Františkem Klejchem, který zemřel dne 12. 
března. Přítel František Klejch se narodil 22. 7. 1920 a bydlel 

v Pardubicích v ulici Ve Lhotkách 1319. Byl dlouholetým aktivním 
členem naší Základní organizace, do níž vstoupil 21. dubna 1963. Od roku 

1982 byl po dobu jednoho volebního období členem výboru ZO . Vždy, 
když bylo potřeba pomoci, přiložil ruku k dílu. Po mnoho let od výskytu 

varoázy u nás se každoročně u něho doma soustřeďovaly vzorky měli, 
které on potom za celou organizaci předával do veterinárního zařízení 

k vyšetření. Nebyl to nikterak snadný úkol, neboť v roce 1982, kdy byla u 
nás varoáza zjištěna, se počet našich členů pohyboval kolem tří stovek. V 

roce 1977 obdržel Čestné uznání ZO „Za záslužnou práci pro včelařskou 
organizaci“ a 10. 12. 1989 mu bylo uděleno Čestné uznání Okresního 

výboru ČSV. V roce 2000, kdy jsme uspořádali první Den medu, ochotně 
zapůjčil zasklený úlek na 3 plásty pro ukázku živých včel. Ve Františku 

Klejchovi jsme ztratili obětavého a při tom velmi skromného přítele.  

 

Návštěva „Perníkového hejtmanství“ 

Dne 24. března 2005 kolem šestnácté hodiny se někteří členové 
výboru scházejí pod Kunětickou horou u objektu, v němž sídlí společnost 

„Kam na Pardubicku“ s. r. o. Ráby 38, 53352 Staré Hradiště, která 
v objektu bývalého ústavu pro mládež v současné době buduje „Perníkové 

hejtmanství“. Přítomni jsou přátelé Ing. Josef Vlach, Ing. Oldřich Dumek, 
Ing. Bohumír Pitthard, MUDr. Radek Hubač, Petr Lopata, Evžen Báchor, 

Pavel Dědek, Miloslav Hříbek a Josef Havrda. Účelem tohoto setkání 
bylo předběžně posoudit, zda bychom se nemohli nějakým způsobem 
k budované společnosti přidružit a to nejen proto, abychom mohli vhodně 

propagovat včelařství jako takové, ale abychom opět o něco výše pozvedli 
naši spolkovou činnost a v neposlední řadě měli i možnost odbytu včelích 

produktů.  

Po chvíli se naší skupinky ujal jednatel společnosti „Perníkové 

hejtmanství pan Luděk Šorm, která nás nejprve zavedl do perníkové 
komnaty, kde je k vidění mnoho exponátů zdobeného medového perníku. 

Jejich prohlídku zpestřil výkladem a potom nás provedl po celé budově, 
která doznává v této době velice podstatnou proměnu. Z prostředí, které 

připomínalo spíše vězení, než domov pro duševně nemocnou mládež se 
postupně stává objekt, který bude mít mnohostranné využití. Nám pan 

Šorm nabídl poměrně velkou místnost, v níž bychom mohli zřídit 
„medové království“ s expozicí historie i současnosti včelařství, které by 

bylo zakomponováno do prohlídkové trasy objektem. Pro spolkovou 
činnost by nám mohl postoupit i další menší místnost. Dal nám námět 
k přemýšlení a k posouzení jak bychom mohli jeho nabídku využít.  
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31. března 2005 se koná další prohlídka nám Magistrátem 

nabízeného objektu a to bývalého kulturního domu v Doubravicích. 
Přítomni jsou přátelé Evžen Báchor, Ing. Josef Vlach, Ing. Oldřich 

Dumek, Petr Lopata, Pavel Dědek, František Malovec a Josef Havrda.  

Jedná se vlastně jen o sál, který dnes užívají šermíři a přilehlou 

restauraci, kterou provozuje soukromý nájemce. Jen těžko si lze 
představit, jak bychom mohli takový prostor vybavit, vytápět, udržovat.  

 

 

18. dubna 2005 se na výborové schůzi v klubovně sešli tito přátelé: 
Ing. Martin Hromádko, Oldřich Kimler, Ing. Jiří Marhan, Petr Lopata, Ing. 

Stanislav Poskočil, Ing. Bohumír Pitthard, Ing. Josef |Vlach, MUDr. 
Radek Hubač, František Malovec, Ing. Josef Šroll, Ivan Kříž, Evžen 

Báchor, Miloslav Hříbek, Josef Havrda.  

Výborovou schůzi zahájil a řídil přítel Evžen Báchor. Zde jsou 
hlavní projednávané věci.  

Jako první problém, ke němuž výbor zaujal stanovisko byl úhyn 
včel přítele Josefa Zelingera v Čeperce. Na místě byli dnes přátelé Ing. 

Josef Vlach a MUDr. Hubač, kterým přítel Zelinger ukázal kbelík mrtvých 
včel, které by podle přítele Hubače mohly být otráveny. Do úlů 

nenahlíželi. Zda byly odebrány veterinářem vzorky mrtvých včel nevědí , 
protože se s ním na místě nesetkali. Toto je vše co můžeme uvést v našem 

vyjádření k případu.  

Dny medu budou 8. a 9. října 2005. Program v malém sálku letos 

změníme, jednání probíhá s alpínkáři a chovateli exotů. Budeme ještě 
jednat s pěstiteli bonsají v Libčanech a s hradeckými citrusáři.  

V příštím období musíme evidovat zimní úhyny. V tom musí sehrát 
svoji roli místní důvěrníci s nimiž musíme spolupracovat abychom měli 
v této věci přehled, z něhož pak můžeme vycházet při léčení včelstev.  

Obdrželi jsme slevu za otop klubovny. Klubovnu budou s námi 
užívat i vyučující francouzštiny, kteří nám budou uhrazovat polovinu 

nájmu. Navrhneme jim, aby toto činili čtvrtletně a zasílali nám příslušné 
obnosy na náš účet. My nájem budem platit také čtvrtletně.  

V sobotu 23. 4. 2005 se uskuteční opět setkání u kočovných vozů 
přítele Báchora po Kunětickou horou. Tam pohovoří přítel Báchor o svých 

patnáctiletých zkušenostech s kočováním v Polabí, proběhne beseda 
s přáteli z Ústí n. Labem a možná i s přáteli z Olomouce, opět vystoupí 
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přítel Klukas ze Břehů, který předvede moderní chov matek včetně 
Jentenova rámku a další včelařské potřeby. Na režii tohoto setkání 
uvolníme 1. 000,-Kč z naší pokladny. Na akci bude opět přítomna 

včelařská prodejna z Hradce Králové.  

Naše panely se včelařskou tematikou jsme zapůjčili do 

vzdělávacího střediska v Nasavrkách, kde se s nimi seznamují účastníci 
včelařské školy.  

Dopis, v němž jsme žádali objasnění, kdo stál za diskriminací 
našeho bývalého předsedy přítele Jaroslava Hahna, předal šéfredaktor 

Včelařství přítel Prokeš předsedovi ÚV ČSV Mgr. Sojkovi, který přislíbil, 
že nechá prověřit všechny dostupné dokumenty.  

Míry na kroje si nechali vzít zbývající členové výboru mimo 
místopředsedy Petra Lopaty.  

Přítel Báchor přečetl nařízení vlády, kterým se stanoví povinnost 
označit stanoviště včelstev, která jsou umístěna mimo oplocená území. Na 

toto označení jsou vydány dvě plastické výstražné tabulky, které jsou 
k zakoupení (à 36,-Kč) v Křemencově ulici v Praze.  

Tisková zpráva Ministerstva zemědělství hovoří o zřízení Úřadu pro 

potraviny, který se bude zabývat bezpečností potravin a má fungovat již 
od 1. 4. 2005. Dále že se připravuje způsob, jak vykoupit zbylý med 

z loňska.  

Přítel Vlach se vyjádřil ke shlédnutým objektům, které jsou nám 

nabízeny pro naši rozšířenou činnost. Podle něho by byl nejvhodnější 
objekt pod Kunětickou horou, který by nevyžadoval tolik úsilí jako náš 

vlastní objekt a při tom bychom se tam mohli presentovat například 
expozicí se včelařskou tematikou, medobraním spojeným s ochutnávkou 

medu i případným nainstalováním videozařízením s  nímž by mohl í 
tamější průvodce bez nás seznamovat návštěvníky se včelařskou 

tematikou.  

Přítel Báchor uvedl, že když budeme mít vlastní základnu, budeme 
v ní moci postupně rozšiřovat svoji činnost. Kunětickou horu můžeme 

použít jen jako reklamu, jinou činnost tam provozovat nemůžeme. Tam 
bychom mohli existovat jen, kdybychom tam měli včelín, jinak je to pro 

nás daleko. Naopak Doubravice jsou městská část, která dá na objekt 
peníze a byl by jen náš… Vyzval přítomné s tím, že se musíme 

rozhodnout.  

Potom pisatel těchto řádků přednesl svůj názor na věc. Doporučil 

před tím, než se budeme rozhodovat o vlastním objektu udělat průzkum 
mezi našimi členy a to i třeba písemnou anketou. Tam jim stručně nastínit 

naši ideu o rozšíření činnosti a položit jim otázky, z jejichž jednoznačných 
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odpovědí by se dalo mimo jiné zjistit, kdo je ochoten přiložit ruce k dílu. 
Podle výsledku pak rozhodovat. Z dosud prohlédnutých objektu se mu 
také jeví jako zatím nejvhodnější i přes značnou vzdálenost, objekt pod 

Kunětickou horou, který je zřizován i tematicky blízce. K objektu 
v Doubravicích uvedl, že se jedná o velký objekt, který by v našem 

případě, kdy se naše spolková činnost odbývá hlavně v teplotně 
nepříznivých měsících, kdy je potřeba místnost vytápět, vyžadoval zřejmě 

vysoké náklady na otop a údržbu. V Doubravicích bychom také nesplnili 
očekávání místní samosprávy, která si od nás slibuje oživení veřejné 

činnosti v této části. Kdo z nás by se tam dostal v plné včelařské sezóně? 
K dalším doposud nabízeným objektům uvedl, že by před objektem na 

Hůrkách dal přednost bývalé plovárně Pod Vinicí.  

Přítel Pitthard uvedl, že schůzovat by bylo nejlépe stále zde v centru 

a navrhl pokusně uspořádat jedenkrát členskou schůzi i jinde.  

Přítel Marhan se přiklání k názoru využít objekt pod Kunětickou 

horou, schůzování by ponechal také zde.  

Přítel Báchor pak učinil závěr, že odmítne objekt bývalého 
Kulturního domu v Doubravicích a že se bude dále jednat s panem 

Luďkem Šormem v Rábech. Navrhl, abychom tam uskutečnili i nějakou 
brigádu, proti čemuž se nevyslovil nikdo z přítomných. Nakonec uvedl, že 

budeme pokračovat v tom, co děláme doposud a není toho málo.  

Přítel Poskočil přebíral objednávky na Formidolové desky a totéž 

bude činit i na nastávající členské schůzi.  

V 19. 00 hodin přítel Báchor schůzi ukončil.  

 

     

21. dubna 2005 se v 16. 30 hodin členové schází v zasedací síni 
Magistrátu v budově bývalého Okresního úřadu, neboť videosál krajské 

knihovny je v rekonstrukci.  

V úvodu předseda přítel Báchor sděluje, že včelaři v Hradci 
Králové dostali peníze na ekologickou výchovu a nevědí , co a jak mají 

dělat. K tomu dodal, že my můžeme mít sál a doposud jsme se nerozhodli, 
zda do toho půjdeme.  

Seznámil přítomné s případem úhynu včel přítele Zelingera 
v Čeperce. Jeho situaci konzultoval s ústředím s následujícím výsledkem: 

je ideální vzorky včel a ošetřované kultury ihned zmrazit a ihned odvézt 
do VÚ Dol a to i v sobotu či v neděli, kdy tam drží službu. Aby mohla být 

vyplacena náhrada ze Svépomocného fondu, musí být otrava včel 
zaprotokolována. Proti nemocem nejsou naše včely pojištěny.  
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S velkým předstihem připomíná členům, že se dne 10. září 2005 
budou v Tyršových sadech konat dožínky. Bude to velká akce a my se na 
ni můžeme presentovat a to i prodejem medu. Při tom vyzval k aktivní 

účasti na této městské akci.  

Naše ústředí v Praze podává návrh, aby stát vykoupil od včelařů 

zbývající produkci medu z loňského roku.  

Za člena ZO ČSV byl přijat bez připomínek Roman Sedláček ze 

Živanic, který včelaří se dvěmi včelstvy tamtéž.  

 

Hlavním programem členské schůze pak bylo promítnutí několika 
videozáznamů. Jako první byly uvedeny klipy, které s přítelem Báchorem 

natočily TV stanice jako propagaci včelaření . Dále byl promítnut záznam 
z návštěvy u přítele Jana Jindry, k němuž letos chystáme zájezd a následně 

několik jeho zlepšovacích návrhů z Včelařské encyklopedie tohoto 
známého včelaře.  

V 18. 30 hodin se členové rozcházejí.  

 

 

 

Dne 23. dubna 2005 se koná již třetí „Setkání u kočovných vozů pod 

Kunětickou horou“, a to blízko cesty vedoucí po severním úpatí Kunětické 
hory, krátce nazývané „Kuňky“. I tato akce se jak vidno stává tradicí. 

Předchozí oba ročníky byly však poznamenány nepřízní počasí , a to zimou 
i dešťovými přeháňkami. Také letos se z počátku zdálo, že nám počasí 

nebude přát. Předchozí dva dny tomu nasvědčovaly. Po kratším teplejším 
období, v němž se objevily i první květy peckovin, se otočil vítr, který 

začal vát od severovýchodu, a spolu s tlakovou výší způsobil pokles 
teplot. Ráno 21. dubna klesla rtuť teploměru v Pardubicích – Jesničánkách 

na minus 3°C a přes den se nepřehoupla přes 7°C. Včerejší ráno bylo ještě 
chladnější, to se teplota pohybovala při jasné obloze kolem minus 5°C. 
Dnešního dne bylo však o něco tepleji. Ráno se teplota dostala jen na bod 

mrazu a v průběhu dopoledne se postupně dostala na pěkných 11°C. Kdo 
si však na sebe oblékl teplejší oděv, nelitoval.  

Krátce po 9. hodině se ujal slova přítel Evžen Báchor, který 
pohovořil o tom, jak včely ošetřuje v průběhu celého roku. Speciálně se 

pak zaměřil na to, jak se včelami kočuje v širokém okolí kolem svého 
zimoviště pod Kunětickou horou. Dobré vztahy s agronomem zemědělské 

společnosti ZEUS, která obhospodařuje pozemky v širokém okolí, mu 
umožňují seznámit se s časovým předstihem s osevním plánem. Ten si 
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zaznamená na mapě a následně si přímo v terénu vytipuje budoucí 
stanoviště svých dvou kočovných vozů. Stanoviště volí, pokud to situace 
dovolí tak, aby na snůšku z jednoho zdroje navazovala snůška z další 

plodiny nebo dalšího zdroje. Pokud jsou podmínky pro takovéto ustavení 
vozů, tak přesunuje vozy jednou nebo dvakrát. Pokud nejsou, tak s nimi 

cestuje za pastvou i čtyřikrát.  

Potom si vzal slovo přítel Klukas za Břehů, který si přivezl četné 

pomůcky, aby nám přiblížil svoji činnost chovatele matek. Názorně nám 
předvedl na jedné straně klasický způsob přelarvování a na straně druhé i 

použití tzv. Jentenova rámku v němž přelarvování odpadá, neboť se matka 
přinutí klást do buněk z umělé hmoty, které se pak dají z rámku vyjmout a 

s nakladenými vajíčky se použijí do chovné série. Řekl, že si váží 
včelstev, která se dokáží sama o sebe postarat. Neuznává včelstvo, které 

má ještě v září plodu „od loučky k loučce“, neboť ze včel narozených 
v září se dlouhověké včely nestávají. Ty se rodí v červenci a v srpnu. Další 

vlastností, které si u včel nesmírně považuje, je jejich čistotnost, a 
zejména pak výměna matek „tichou výměnou“. Taková včelstva je 
potřeba rozchovávat. Velkou chybou je, když včelař po zhlédnutí jednoho 

nebo dvou matečníků tyto vylomí, a pak zjistí, že tam další matečníky 
nejsou. Tím se připraví o včelstvo s výbornou vlastností.  

Přítel Báchor potom předvedl zařízení , které za nemalý peníz 
zakoupil u přítele Dlouhého z Borku pošta Dřísy. Jedná se o princip 

odvíčkování celé jedné strany medného plástu najednou pouhým 
protažením přes hroty nožů upevněných v dřevěném rámu. Produktivita 

tohoto zařízení je nesrovnatelně vyšší než odvíčkování klasickou 
vidličkou.  

V přátelské atmosféře proběhlo toto setkání , kterého se zúčastnilo 
přes padesát včelařů, až přes polední hodinu. Účastníky byli i tři přátelé 

z Ústí nad Labem. Jeden z nich a to přítel Radek Báča seznámil přítomné 
o situaci v jejich kraji, zejména pak v jeho severní části, která se 
vzpamatovává z devastace po těžbě hnědého uhlí. V těch místech se 

příroda za poslední léta velice změnila k lepšímu. Pro včelaření se však 
podmínky tolik nezměnily. Příčinou je to, že se při rekultivaci velkých 

ploch zapomíná na rostliny, které by měly mít pro včelí pastvu význam.  

V průběhu setkání se podávalo malé občerstvení ve formě opékané 

klobásy a limonády. K ochutnání byla také medovina z Nasavrk.  

Ani na tomto setkání nechyběl stánek včelařské prodejny „Včelaření 

hrou“ z Hradce Králové, kde si účastníci měli možnost zakoupit 
nejrůznější potřeby i ty rozměrnější , které si však museli telefonicky 

předem objednat.  
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Setkání tedy opět splnilo svůj účel a je si jen přát, aby tato započatá 
tradice měla další pokračování.  

 

 

Na květnové výborové schůzi v klubovně dne 16. května 2005 jsou 

přítomni přátelé: Evžen Báchor, Ing. Josef Vlach, Ing. Oldřich Dumek, 
Ing. Bohumír Pitthard, Ing. Josef Šroll, František Malovec, Ing. Jitka 

Duchová, Oldřich Kimler, Ivan Kříž, Kadleček, Ing. Stanislav Poskočil, 
Josef Havrda.  

V 17. 10 hodin zahájil schůzi přítel Báchor. Seznámil výbor 
s informacemi, které k problematice včelařství získal na internetu, z nichž 

některé uvádím: 

Naše vláda uvolnila dalších 30 milionů Kč na podporu včelařství. 

Prostředky nebudou určeny pro plošné rozdělování , budou sloužit na 
podporu osvěty a technologického vybavení včelařských provozů. Budou 

tedy vázané na nákup a zřizování zařízení pro včelaření.  

Vyšla nová směrnice „Mor včelího plodu“ v níž jsou popsány 
příznaky této nákazy i podrobně postup, kterým se má po zjištění 

podezřelého plodu postupovat – směrnici vytiskl a ponechává ji 
k dispozici v klubovně.  

Návrh na zákaz filtrování medu, které odstraní z medu všechna 
pylová zrna a tak umožní za med vydávat jakákoli falza, který podalo 

vedení našeho svazu příslušným orgánům Evropské unie, nebyl touto 
přijat.  

Ve Švýcarsku se ve vzorcích medu vyskytuje látka PDCB, která se 
do něho dostává z tablet proti molům, které tamní včelaři používají 

k ochraně souší.  

Ve Španělsku, které je největším producentem, medu v Evropě, 

dochází k velkým úhynům včelstev, jehož příčiny se doposud nepodařilo 
zjistit 

Připravuje se výkup medu zbylého z loňské produkce.  

Některé obce vydávají vyhlášky zakazující kočování se včelstvy na 
území jejich katastru. Podle Ministerstva vnitra ČR nejsou obce 

oprávněny takové zákazy vydávat.  

Naše normy pro „Český med“ jsou schváleny.  

Tolik k informacím týkajících se současné situace ve včelaření u 
nás i v cizině získaným z Internetu.  
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Dále výbor jednal o programu nastávající členské schůze. Členové 
budou seznámeni s novinkami, které později vyjdou v časopisu Včelařství 
a bude dokončena příprava zájezdu a příprava na Dny medu. Nepočítá se 

s přílišnou účastí na nastávající schůzi, neboť začíná včelařská sezóna.  

 Přítel Poskočil oznamuje, že Formidol je objednán a na 

objednávku léků pro podzimní ošetření je ještě zhruba jeden měsíc času.  

 Přítel Báchor informuje, že Veterinární správa na jeho písemné 

připomínky zatím neodpověděla. Je obava, že pokud objednáme léky 
postaru a Veterinární správa nařídí jiný způsob léčení , bude z toho 

problém co s nimi.  

 Přítel Malovec oznámil, že příteli Pavlu Dědkovi z Bukoviny čp. 1 

někdo ukradl přívěsný vůz, když mu z tohoto před tím vyložil včelstva na 
zem.  

 Přítel Báchor po absolvování včelařské školy bude mít i titul 
učitele včelařství. Na dotaz v jakém stadiu je jednání o našem objektu 

uvedl, že nabídku Kulturního domu v Doubravicích odmítl a spolupráce 
s panem Šormem v objektu pod Kunětickou horou bude aktuální až na 
podzim.  

 V 18. 15 hodin pak výborovou schůzi ukončil.  

 

 

19. května 2005 v 16. 40 hodin v kavárně Evropa zahajuje schůzi 

členstva předseda přítel Evžen Báchor.  

V úvodu se krátce zmínil o současné situaci, kdy místo točení medu 

sbíráme roje, při čemž včelstva jenom kypí. K připravovanému zájezdu 
k příteli Jindrovi do Roudnice n. Labem uvedl, že je přihlášeno 41 

zájemců. V programu bude i výstup na horu Říp a návštěva bazaru v obci 
Spomyšl či zámku v Roudnici v případě deštivého počasí.  

Na Internetu byla informace, že v medu, který přítel Báchor zaslal 
do Bruselu, se nenašlo nic závadného a med byl vyhodnocen jako 
vynikající. Špatná zpráva přišla ze Španělska, které je největším 

producentem medu v Evropě. Tam náhle uhynula cca 1/3 včelstev a 
někteří včelaři přišli v důsledku záhadných úhynů až o 70% včelstev. 

V Německu je 82. 338 včelařů, kteří chovají 796. 425 včelstev a ročně 
vyprodukují kolem 22. 000 tun medu.  

Český svaz včelařů vydal dva letáky na propagaci medu. Náš svaz 
se také snaží o zavedení oborové normy „Český med“. Pan Špaček nabízí 

nehorázně nízkou cenu za vykoupený kilogram medu a to 28,-Kč. Na 
druhé straně náš med vyváží za 6, 50 Eura (přes 30,-Kč/1 Euro). Je tedy na 
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nás, abychom propagovali náš med a při tom věnovali velkou pozornost 
jeho kvalitě, čistotě i obalům. Nejnižší cena, za níž bychom měli med 
prodávat je 80,-Kč. Je to cena rovnající se vynaloženým nákladům.  

V další části svého vystoupení přítel Báchor členům sdělil, že při 
hledání místa, kde by mohla být naše základna, jsme opustili nabídku na 

bývalý kulturní dům v Doubravicích. Vyslovil názor, že bychom měli 
využít dotací, vybudovat vlastní stáčírnu a med bychom mohli prodávat 

v Perníkovém hejtmanství i jinde. Na dotaci bychom mohli též dosáhnout, 
pokud bychom prováděli osvětu formou přednášek pro širokou veřejnost i 

pro školy všech typů.  

Průzkum mezi předsedy ZO ČSV v Čechách i na Moravě ukázal, že 

nikdo nemá žádné přebytky medu z loňské produkce, že se spíše jedná o 
vykoupení zásob pana Špačka z Jaroměře, který má své objekty plné 

různých medů.  

Následovala diskuse k současné situaci, kdy je potřeba předcházet 

rojení vytvářením oddělků i k letošnímu léčení. Doposud jsme neobdrželi 
z Veterinární správy pokyny, čím budeme letos léčit.  

Přítel Ing. Josef Vlach seznámil přítomné s průběhem Okresní 

konference ČSV a se složením nově zvoleného Okresního výboru. Ten 
bude pro příští volební období pracovat v tomto složení: předseda -MUDr. 

Radek Hubač, místopředseda – Ing. Josef Vlach, jednatel a nákazový 
referent – Ing. Emanuel Veselý, hospodář – přítel Arnošt Klukas, předseda 

revizní komise – Ing. Josef Šroll a členové revizní komise – Jiří 
Bačkovský, Vladimír Lohnický, Martin Rolc, Josef Píša, Evžen Báchor.  

Přítel Báchor potom členstvu sdělil, že na Krajské veterinární 
správě končí MVDr. Plášil, za něho se bude o včely starat MVDr. 

z Chrudimska. Dále sdělil, že se výbor snaží uspořádat u nás kurs ovládání 
aerosolového vyvíječe a to buď příští rok, nebo v zimním období. Při 

každém úkonu jako například žádosti o dotace, žádosti o odškodnění a 
podobně je nutné vždy uvádět evidenční číslo chovatele. Ve spolupráci 
s OV ČSV musíme upřesnit hranice jednotlivých ZO ČSV, tak aby tyto 

byly v souladu s územními celky Přeloučska, Pardubicka a Holicka.  

V závěru vyzval př. Báchor přítomné, aby na letošní Dny medu, 

které se budou konat 8. a 9. X. 2005 přispěli novými nápady.  

V 18. 10 hodin členskou schůzi ukončil.  
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Zájezd a výstup na Říp 

 

A je tu sobota 28. května 2005 kdy se před šestou ranní schází 41 
účastníků zájezdu na parkovišti u Labe za Zimním stadionem. S menším 

zpožděním odjíždíme z Pardubic směr Chlumec n. Cidlinou, kde k nám 
přistupuje předseda tamní základní organizace ČSV přítel Karel Vrzáň. Přes 

Poděbrady, Čelákovice, Brandýs nad Labem a Neratovice jsme dorazili do 
Mělníku. Zde absolvujeme nedobrovolně okruh kolem jedné okrajové části 

města, po němž nabíráme správný kurs na Roudnici nad Labem. Na okraji 
Roudnice nás očekává přítel Jan Jindra, kterého jedeme navštívit. Ten nás 

zavedl na jedno své kočovné stanoviště asi 10 km za Roudnicí. Stanoviště se 
nalézalo na okraji lánu řepky olejky, která byla ještě v plném květu. Několik 

desítek úlů položených přímo na zemi měl ve dvou řadách. Na místě nás 
seznámil se svým způsobem včelaření, v němž se snaží minimalizovat náklady 

na včelařský provoz na co nejmenší míru. Podstatnou část nákladů ušetří na 
základním včelařském prostředku, kterým je včelí příbytek. Úly si vyrábí sám. 
Dno svařuje z ocelových profilů tzv. “Jeklů“, zespodu je zasíťované a 

přístupné je jen zepředu. Nástavky vyrábí velmi jednoduše a to buď z 3 cm 
silného polystyrenu, nebo z desek, které si slepuje z vlnité lepenky z různých 

obalů lepidlem na tapety… Dřevo použije jen na rámy, které tvoří vrch a 
spodek nástavku. Vše lepí dispersním lepidlem, pouze čepy rámů lepí 

epoxydem. Nástavky u úlu má dvojích rozměrů. Na plodiště má nástavky pro 
rámky 39x28 cm a nástavky medníkové popřípadě na zásobní komoru má 

nízké pro rámky 39x14 cm. Jeden nízký nástavek má prázdný pod plodištěm a 
jím vytváří vysoký podmet, z něhož vytěží i značné množství vosku. Takto 

vyrobené nástavky upravuje různými nátěry. Na vnější nátěr používá fasádní 
barvu a na vnitřní včelí vosk rozpuštěný v nitroředidle.  

Přítel Jindra preferuje chov včel s vyvinutým čistícím pudem a 
doporučuje zakupovat často inseminované matky. Po četných dotazech 
přejíždíme na jeho zimoviště, které se nalézá na oplocené parcele poblíž 

Roudnice. Zde nám předvedl svůj vynález a to zvedací vozík, pomocí kterého 
jeden člověk snadno vyzvedne i těžký úl do výše 70 cm. Tento vozík používá 

k nakládání úlů na přívěs za osobní auto při přemisťování včelstev za pastvou. 
Ve dvanáct hodin skončila beseda u přítele Jindry, který nás pak doprovodil do 

Krabčic, kde jsme poobědvali řízek s bramborem a po 13. hodině jsme vyrazili 
k blízkému Řípu. Cestu na tuto 459 metrů vysokou horu absolvujeme za pro 

tuto dobu neobvyklého vedra. Po přednášce v rotundě na vrcholu Řípu cesta 
dolů a odjezd směr obec Spomyšl u Mělníka, kde navštěvujeme krátce ANTIK 

– Starožitnosti. V němž je k vidění i ke koupi v rozlehlé bývalé selské 
usedlosti nepřeberné množství všeho možného. Potom vyrážíme směr Lysá 

nad Labem. Tam se ve dnech 27. 5. až 4. 6. koná mezinárodní výstava pro 
myslivce, rybáře a včelaře nesoucí název NATURA VIVA 2005. V průběhu 
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cesty však předseda Evžen Báchor zjišťuje, že výstava končí v 17 hodin a my 
bychom tam přijeli na poslední chvíli a tak měníme směr na Nymburk a přes 
Poděbrady domů. Do Pardubic přijíždíme před 20. hodinou značně unaveni 

přestálým horkým dnem, o němž se dovídáme, že teplota dnešního dne 
překročila poslední rekordní výši změřenou v pražském Klementinu někdy ve 

třicátých letech.  

 

Akce v rámci Euroregionu Glacenzis 

7. srpna 2005 se v Polsku v městečku Polanica-Zdrój konal II. 

polsko-český jarmark regionálních a místních výrobků. Jarmark pořádal 
Okresní úřad Klodzko, Dolnoslezské vojvodství a Euroregion Glacenzis . 

Prostřednictvím primátora Pardubic Ing. Jiřího Stříteského pozvali polští 
organizátoři také vystavovatele z české části Euroregionu Glacenzis. Za 

statutární město Pardubice se do Polska vypravili naši členové a to přátelé 
Evžen Báchor a Ing. Josef Vlach s manželkami. Ti postavili výstavní 

stánek, který vyzdobili květinami, praporem pardubických včelařů a 
fotografiemi Pardubic. Potom všichni oblečeni v našich krojích, které 
vzbuzovaly u místních včelařů velký obdiv, nabízeli návštěvníkům 

jarmarku mimo včelích produktů také svíčky ze včelího vosku, medovinu, 
perníky a svítilničky. Velký zájem místních včelařů byl i o způsoby 

včelaření na Pardubicku. Pro naše účastníky byla potěšitelná i slova 
uznání, která na adresu českého včelařství padala. Bylo to příjemné 

poznání v zemi s tak bohatou včelařskou tradicí, jakou Polsko je. První 
větší akce pod patronací Magistrátu města Pardubic se vydařila a je jen na 

nás, zda v tomto trendu budeme pokračovat a tak propagovat české 
včelařství i Pardubický region za našimi hranicemi. Bylo navázáno 

několik zajímavých kontaktů, návštěvnost stánku byla vysoká. Vedle 
našich členů se akce zúčastnila i pardubická perníkářská firma JAJA.  

 

15. srpna 2005 se koná v klubovně výborová schůze. Přítomni jsou: 
Evžen Báchor, Ing. Jitka Duchová, Ing. Oldřich Dumek, Ing. Martin 

Hromádko, MUDr. Radek Hubač, Ivan Kříž, Ing. Jiří Marhan, Ing. 
Bohumír Pitthard, Ing. Stanislav Poskočil, Ing. Josef Šroll, Ing. Josef 

Vlacha a Miroslav Kadleček. Omluven je zapisovatel, který si užívá 
dovolenou v Podkosti.  

Před zahájením schůze přítel Radek Hubač seznámil přítomné 
s návrhem propagačního letáku, který měl být určen pro tisk v časopise 

Včelařství. K této problematice se rozvinula diskuse, a poněvadž již dříve 
uveřejněný leták nesplnil svoje poslání, bylo rozhodnuto a přítelem 

Báchorem uloženo příteli Hubačovi zpracovat návrh regionálního letáku 
„Pardubický med“ formátu A5 a na zadní straně uvést jména prodejců 
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medu ze dvora z řad členů ZO. Zájemci o zveřejnění se přihlásí u přítele 
Vlacha na členské schůzi 18. 8. 2005. Následné rozmnožení zajistí v počtu 
500 ks přítel Báchor. Leták by měl být k dispozici na Dnech medu.  

Přítel Báchor podal souhrnnou informaci o podávání žádostí o 
dotace v návaznosti na Směrnici ČSV č. 1/2005 a pokynů zveřejněných 

v č. 8 Včelařství. Další podrobná informace bude podána na členské 
schůzi 18. 8. 20005. Přítel Báchor zajistí dostatečný počet formulářů pro 

nové členy, kteří v roce 2004 nepodávali žádost. Aktualizovaný nový 
seznam (v letošním roce je 5 nových členů, 3 převedeni, 3 úmrtí) připraví 

přítel Vlach a předá pro zpracování žádosti ZO příteli Marhanovi.  

Přítel Báchor seznámil s podmínkami Dotace Evropské unie i 

některými rozpory v požadavcích, které se snaží řešit přes ÚV ČSV. Pro 
informaci poskytl k nahlédnutí svoji žádost jejíž součástí je i mapka 

umístění kočovného zařízení.  

Neutěšený stav našich financí 

Přítel pokladník Marhan informuje o neutěšeném stavu hotovosti 
v naší pokladně i o návrhu na řešení. Současná hotovost by nepokryla 

finanční náklady Dnů medu. Do této situace jsme se dostali tím, že jsme 
museli zaplatit léčiva v plné výši, což činilo cca 50 tisícKč. Proto bude 

přítel pokladník urgovat zaplacení dluhů, které někteří naši členové vůči 
spolkové pokladně mají. Připomene jim, že doposud nezaplatili 

formidolové desky (ā 40,-Kč), další dluží za kroje (ā 1. 585,-Kč). Prodat 
by se měly i další odznaky, aby se pokladna zotavila.  

Z ÚV ČSV se vrátil návrh, kterým by měli být někteří naši členové 
oceněni za práci, kterou pro naši organizaci i pro včelařství jako takové 

vykonávají. Návrh by měl být doplněn podle nových pravidel. Doplnění 
některých vyžadovaných podrobností zajistí přítel Báchor ve spolupráci 

s vybranými členy výboru. Na udělení odznaku „Vzorný včelařský 
pracovník“ byli navržení přátelé: Báchor, Havrda, Křepela, Marhan 
Matoušek, Pitthard, Poskočil, Vlach, Vondrouš. Na udělení „Čestného 

uznání“ byli navrženi přátelé: Benadik, Bureš, Jiroutek, Michalec, 
Skalický, Vojtěch.  

Výbor doporučí opět prodej medu ze dvora jako nejlepší formu 
prodeje medu, neboť prodávající i kupující jsou v přímém kontaktu, kdy 

kupující si může přímo ověřit v jakých podmínkách je med produkován. 
Je nutno zajistit odpovídající kulturu prodeje. Cena by neměla být 

podbízivá (někteří včelaři prodávají i za cenu 60Kč). Med je nutno označit 
v souladu s vyhláškou 76/2003, 324/1997, 2001/110/ES. Atestace 

prodávaného medu jen u registrovaného podnikatele, který pracuje pod 
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veterinárním dozorem, pro prodej přímo spotřebiteli (ne do prodejní sítě) 
není atestace nutná.  

Z dalších informací zaznamenávám: 

Bohužel se stále rozšiřuje seznam lokalit moru včelího plodu, 
nejblíže nám jsou ohniska na Kutnohorsku a na Semilsku.  

Změnily se výše náhrad stravného a jízdného i za použití vlastního 
vozidla na služební cestě.  

V knihovně ÚV ČSV jsou nové filmy s včelařskou tematikou.  

Připomenut je datum 10. září 2005 kdy budou v Pardubicích 

v Tyršových sadech dožínky. Organizaci zajišťuje KD Dubina paní 
Šárovcová, bude tam možnost prodeje medu.  

S novou informací přišel přítel Vlach a to, že na Dnech zdraví, které 
se budou konat v Domu techniky na Náměstí Republiky, bychom se mohli 

29. 11. 2005 podílet také my, včelaři. Podmínky naší případné účasti 
projedná s organizátory přítel Báchor.  

OV ČSV Pardubice má svoji webovou stránku  

Přítel Emanuel Veselý jednatel OV ČSV nám zaslal dopis o 

otevření okresních stránek na internetu „Včelaři okresu Pardubice“  jejich 
adresa je: http://ovcsvpardubice. blog. cz. Kdo se bude chtít aktivně 

účastnit těchto stránek svými příspěvky, tomu sdělí přístupový klíč přítel 
Vlach. Jak vidno, další stupeň využití technických možností naší doby je 

na obzoru. Úplně; prvním stupněm bylo využití osobního počítače 
jednatelem naší ZO přítelem Ing. Josefem Šrollem, který na poměrně 

primitivním, přístroji vytvářel různé přehledy, pozvánky a jiné dokumenty 
potřebné pro chod organizace. Když si osobní počítač pořídili další 

včelaři, nastala doba, kdy si navzájem vyměňovali rozsáhlejší informace 
na tříapůlpalcových disketách. S nástupem internetu se pak vzájemná 

komunikace zdokonalila, a to když si mnozí začali mezi sebou posílat e-
maily. Ty oceňuje i pisatel těchto řádků, který se připojil k Internetu 
v srpnu tohoto roku. Dostat od někoho rozsáhlejší dokument, fotografii či 

jakoukoliv informaci přímo na stůl bývá často záležitost, když ne několika 
minut, tak jen několika hodin. Záleží na tom, zda druhá strana právě dlí u 

počítače, či k němu přijde později.  

Další jednání s Perníkovým hejtmanstvím povedeme až po 

říjnových Dnech medu.  

Na aktiv základních organizací ČSV, který se uskuteční 

v Odborném učilišti včelařském v Nasavrkách dne 10. září 2005 
delegujeme přítele Ing. Josefa Vlacha a Ing. Jiřího Marhana. Na aktivu 

budou seznámeni s novými vyhláškami.  
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Úkol dostali i přátelé Ing. Bohumír Pitthard a MUDr. Radek Hubač. 
Ti zajistí v Opatovicích pro mládež i dospělé přednášku o včelách i 
ukázku úlku se včelami.  

 

18. srpna 2005 se v kavárně Evropa uskutečnila členská schůze.  

Od 16 hodin probíhalo přijímání žádostí o dotace přítelem 
pokladníkem Marhanem. Z toho důvodu byl posunut začátek schůze na 

16. 30 hodin.  

Přítomným bylo připomenuto, že je potřeba požádat o dotaci do 15. 

9. 2005 odevzdáním těchto formulářů: „Příloha k žádosti dotačního 
programu s čestným prohlášením“, „Podklady pro statistický výkaz“. 

S těmito doklady je možno odevzdat i aktualizovaný výpis z evidence 
zaslaný všem členům Českomoravskou společností chovatelů 

v Hradišťku. Tyto výpisy odešle jednatel hromadně do Hradišťka. Noví 
členové výpis zatím nedostali a tak vyplní a odevzdají „Hlášení o počtu a 

stanovišti včelstev“. Později podané žádosti nebudou zohledněny. Výše 
dotace na jedno včelstvo se předpokládá 150Kč.  

Pro dotace EU, které nejsou přidělovány plošně a jsou určeny na 

nákup investic do včelařských provozů, se žádosti podávaly v červnu 
letošního roku, se musí do 20. 8. 2005 zaslat potřebná potvrzení. U dotací 

na investice nad 50 000Kč je návratnost 30% z nákladů.  

Pro dotaci na kočování je nutné zaslat ÚV potvrzení obce o převozu 

včel na území její působnosti, které musí být doloženo i mapkou umístění 
včel a nesmí být shodné s trvalým stanovištěm včel vedeným v registru.  

 Dotace na léčiva byla přesunuta z národní na dotaci z Evropské 
unie a bude poskytnuta v časovém posunu. Proto jsme museli za léčiva 

zaplatit plnou cenu. Vrácení prostředků bude po obdržení dotace.  

Informace přítele Báchora se týkaly zájezdu k příteli Jindrovi do 

Roudnice koncem května a naší účasti na akci Euroregionu Glacenzis 
v Polsku.  

V Kanadských listech byl krátký článek o pardubických včelařích.  

Doporučen byl prodej medu tzv. „ze dvora“ při němž je potřeba 
dodržet odpovídající kulturu prodeje, med prodávat zásadně v nových 

obalech, nebo v obalech samotnými včelaři sterilovaných. Nepodbízet se 
cenou, med mít označený v souladu s platnými vyhláškami. I když není 

v tomto případě atestace medu povinná, je možno ji doporučit. Vzorek 
medu cca 1 kg se odebere do sterilizované sklenice se sterilizovaným 

víčkem z několika konví a předá se do Veterinárního zařízení 
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v Pardubicích. V atestu je výsledek chemického a bakteriologického 
rozboru a jeho cena je 320,-Kč.  

Nově jsme rozhodli, že po léčení gabonovými pásky, budou tyto 

vybírány důvěrníky jako důkaz provedené léčby.  

Přítel předseda vyzval další členy, aby si nechali ušít kroj, látky 

máme stále dostatek.  

Další výzva směřovala k zapůjčení nebo k darování předmětů 

souvisejících se včelařením pro Perníkové hejtmanství, kde chceme mít 
vlastní expozici.  

Ceny nabízené některými výkupci medu a to 24, - – 35,-Kč je nutno 
považovat za urážku a znehodnocení práce včelaře. Prodej medu v ceně 

okolo 80Kč lze považovat za vhodnou cenu bez sklenice. Sklenice, víčko 
a etiketa přijde na dalších 10,-Kč.  

Předpokládáme, že na Dnech medu budou předány jako ocenění 
práce některých členů ZO odznaky „ Vzorný včelařský pracovník“ a 

„Čestná uznání“.  

Z důvodu statistiky a centrálního zpracování registru včelařů bude 
přijímání nových členů přerušeno do 1. 1. 2006. Každý nový člen musí 

vyplnit přihlášku a zaplatit poplatek 174,-Kč pokud nemá včely.  

Dny medu se budou konat ve dnech 8. – 9. 10. 2005 v Hronovické 

ulici. Program je zajištěn, a bude odpovídat minulým rokům. Nově bude 
v prvním patře a balkonu výstava ptactva cca 50 klecí, výstavu ptactva 

organizačně zajišťuje přítel František Malovec , paní Marešová bude 
zajišťovat výstavu a prodej bonsají. Kulturní program je rovněž zajištěn.  

Jednatel přítel Vlach seznámil členskou schůzi s včelaři, kteří žádají 
o přijetí za členy ZO. Členská schůze bez připomínek odhlasovala přijetí 

Petra Kořínka ze Svítkova 5 včelstev, Karla Pudila z Újezdu u Sezemic 1 
včelstvo, Petra Kohouta ze Stéblové 2 včelstva, Milana Hice ze Stéblové 1 

včelstvo. Potom předal průkazy novým členům Petru Šagátovi, Romanu 
Sedláčkovi, Miloši Škodovi, Jaroslavu Pavlíčkovi a Jiřímu Melicharovi.  

Systém léčby je stejný jako v jiných letech. Gabon byl již rozdán a 

léčba by měla být ukončena do konce srpna. Fumigace proběhne v měsíci 
říjnu, ošetření aerosolem je možno dohodnout na pozdější dobu. Měl by se 

měla odevzdat do 15. 1. 2006.  

Poděkování příteli Oldřichu Vondroušovi 

Někteří včelaři poděkovali příteli Oldřich Vondroušovi ze Stéblové 

za jeho nezištné předávání zkušeností všem a jeho učitelské vedení 
nových včelařů. Přítel Báchor se k nim připojil a připomněl jeho 
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schopnosti učitele zejména v chovu matek, kdy se u něho sám kurzu 
zúčastnil. Zatím v organizaci nemá žádného následovníka.  

Přítel Vondrouš přítomným poděkoval za ocenění jeho práce, i když 

sám ji považuje za samozřejmou. Dodal však, že mu jeho zdraví již 
neumožňuje tak široký záběr jako dříve. Dále zdůraznil, že včelaři jsou 

včelami ovlivňováni, aniž si to uvědomují a je toho názoru, že tento vliv je 
velice příznivý pro jejich život.  

 Po 18. hodině se účastníci schůze rozcházejí do svých domovů.  

 

 

Dožínky v Tyršových sadech 

 

10. září 2005 se konají v Tyršových sadech „Dožínky“. Prostor 
Tyršových sadů se od rána zaplňuje stánky a různými atrakcemi. Děti se celý 

den mohou projíždět na koních, seznámit se s činností sokolníků. I my včelaři 
se sice v malém počtu se na této akci podílíme. Naše expozice přes dvě desítky 

metrů dlouhá budí zájem jak dospělých návštěvníků, tak i mladých generací. 
Ve dvou stáncích nabízíme med, propolisovou tinkturu, medové perníčky, 

rozmanité tvary svíček ze včelího vosku i malé dřevěné lucerničky. Vedle 
stánků si návštěvníci dožínek mohli prohlížet včelařské náčiní od starých úlů 

přes včelí dílo, starý medomet až po axiální medomet nerezový, kteréžto 
předměty vystavoval předseda ZO přítel Evžen Báchor. Ten také s manželkou 

a synem nabízel ve stánku včelí produkty. V druhém stánku nabízel med přítel 
Ing. Martin Hromádko a manželka přítele Ing. Josefa Vlacha. Pisatel těchto 

řádků přivezl prosklený úlek se dvěma nad sebou umístěnými plásty, kde si 
mohli zájemci z bezprostřední blízkosti prohlížet včelky při jejich činnosti 
v úlku. Na nespočet zvídavých otázek pomáhal obětavě a fundovaně po celý 

den odpovídat přítel Ing. Josef Křepela.  

Menší problém nastával zhruba v čase blížícího se poledne. To kolem 

naší expozice, zejména pak kolem vystaveného včelího díla a medometů 
začalo létat stále větší množství včel, které přilákala vůně těchto předmětů. 

Jejich počet neustále stoupal a my jsme pojali obavu, aby jejich „rojení se“ 
kolem nás neodrazovalo návštěvníky dožínek, Proto bylo včelí dílo uloženo do 

medometu, který byl následně neprodyšně uzavřen. V krátké době se situace se 
situace uklidnila a my jsme byli ušetřeni vysvětlování , že tyto včely shánějí 

potravu a že nikomu od nich nehrozí žádná újma.  

Naše účast na dožínkách vzbuzovala značný zájem jak o produkty, tak i o 

ukázku včelařského zařízení a živých včel. Je jen škoda, že této příležitosti 
nevyužilo více našich členů. Že se prodalo něco medu, propolisové tinktury či 

svíček bylo potěšitelné, větší uspokojení však bylo z toho, že o včelaření 
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projevilo zájem několik mladých lidí. Těm jsme rádi vyzradili, kdy a kde si 
mezi nás mohou přijít pro další informace.  

 

 

12. září 2005 se schází výbor a přítomni jsou přátelé: Evžen Báchor, 

Ing. Josef Vlach, Ing. Jiří Marhan, Ivan Kříž, Ing. Bohumír Pitthard, 
MUDr. Radek Hubač, Ing. Josef Šroll, Ing. Oldřich Dumek, Ing. Jitka 

Duchová, Josef Havrda.  

Informace z aktivu v Nasavrkách 

Přítel Evžen Báchor po zahájení předal slovo příteli Marhanovi, který 

podal informaci z jednání dne 10. 9. 2005 v Nasavrkách. Hlavní slovo tam 
měl docent Šenkýř, ten sdělil, že se doposud se neví, zda dotace na jedno 

včelstvo bude činit 150,-Kč, nebo zda to bude méně. Snaha ÚV ČSV 
směřuje k tomu, aby se dotace v příštích letech zvýšila. Byl zřízen fond na 

propagaci medu, který bude mít ke své činnosti k dispozici 10 mil. Kč. 
K vyhlášce č. 197 (o dotaci z Evropské unie) uvedl, že řada včelařů 
nestihla žádost o dotaci podat, což svědčí o tom, že se nečte časopis 

Včelařství. Peníze na investice do včelaření se nevyplácejí předem. Včelař 
požádá a teprve když záměr uskuteční, jsou mu finance poskytnuty. Dotace 

na léčiva nám bude poskytnuta asi tak v polovině měsíce listopadu. 
K záležitosti podniku Včela Předboj uvedl, že bychom neměli jeho akcie 

zahazovat, ještě malá naděje na úhradu malým akcionářům existuje. Je 
však velmi malá. V kraji Severočeském dostávají včelaři od Krajského 

úřadu dotaci 1, 6 mil. Kč, což činí 85,-Kč/1 včelstvo. Tuto dotaci vyplácejí 
včelařům. Na Havlíčkobrodsku zase mají včelaři dohodu s  obcemi, že jim 

tyto zaplatí léčiva. Přítel Marhan doporučil zakoupení almanachu, který 
vydala holická ZO ČSV k jejich stoletému výročí. Dále sdělil, že i když 

nemá ještě od všech včelařů hlášení o stavu včelstev, předběžné součty 
nasvědčují tomu, že se letos opět počty chovaných včelstev zvýší .  

Přítel Ing. Vlach, který se také jednání zúčastnil, dodal, že v otázce 

získání peněz záleží na aktivitě včelařů. Byla doporučena i spolupráce 
s ekologickými mládežnickými organizacemi. Je nám doporučeno vytvořit 

aktivity, z jejichž výtěžků bychom uhradili léčiva. Byla též připomenuta 
snaha ÚV ČVS o odkup přebytečného medu za dotovanou cenu s  tím, že 

by se prodej tohoto medu uskutečnil v zemích mimo Evropskou unii. 
Otázkou Včely Předboj se bude zabývat i nadcházející sjezd ČSV.  

Přítel Báchor uvedl, že peníze na dotace na Krajském úřadu jsou. Ty 
však dostaneme jen na naši činnost a to nikoliv do ruky. V této souvislosti 

připomněl opět myšlenku našeho Včelařského domu. Bylo by možno 
obdržet až 150 tisíc Kč každým rokem. K problému intervenčního výkupu 
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medu uvedl, že je zásadně proti, neboť by se tím nahrálo výkupcům, kteří 
med vykoupili za malý peníz. Navržený letáček dal k posouzení 
právníkovi, ten jej upozornil, že by se organizace dostala do velkých 

problémů, pokud by některý ze včelařů na letáčku uvedených nedodržel 
stanovenou kvalitu medu. Tato záruka by se obrátila proti celé základní 

organizaci. Bylo proto dohodnuto, že se letáček vytiskne bianko a každý, 
kdo bude mít zájem, si jej doplní svojí adresou.  

Potom přítel Báchor informoval o akci Dožínky, která proběhla 
v sobotu minulý týden. Byla jen škoda, že se nezúčastnili naši členové. Je 

škoda, že toho nevyužili ke své presentaci a mohli tam prodat i svůj med. 
Přesto měla naše expozice velký úspěch, byl o ni ze strany návštěvníků 

velký zájem. Pozornost jako vždy vyvolával zasklený úlek se včelami. Nás 
několik málo, kdož jsme se zúčastnili, udělalo velkou propagaci včelaření 

a mimo toho jsme prodali 2/3 medu, který jsme tam přivezli.  

K návštěvě ve Vysokém Chvojně, kde holická ZO ČSV oslavovala 

stoleté trvání, se vyslovil kriticky. Pořádající nevyužili toho, že se v obci 
konalo u příležitosti tamní poutě velké shromáždění lidí a akci uskutečnili 
v odlehlém lesoparku a to bylo ke škodě, neboť je tam navštívilo poměrně 

málo lidí. My budeme stoleté trvání organizace slavit v roce 2007. Každý 
z nás by se měl svým příspěvkem podílet při tvorbě almanachu, a to tak, 

abychom ho měli již příští rok připravený k vydání. Ve Vysokém Chvojně 
se přítel Báchor setkal i s přítelem Macurou ze Severní Moravy. Ten mu 

děkoval za příklad, který jim dáváme svojí spolkovou činností.  

Příprava na Dny medu vrcholí 

V další části svého vystoupení se věnoval Dnům medu. Sdělil, že 

odmítl nabídku z výstaviště IDEON, abychom Dny medu přenesli do 
IDEONU s tím, že by tam proběhla současně i výstava GASTRO. 

Zůstaneme tedy v bývalém Závodním klubu TESLY v Hronovické ulici. 
V malém sále v 1. p. se bude konat velká výstava bonsají a exotického 
ptactva. Klece tam budou navezeny již ve čtvrtek a v pátek proběhne 

kontrola zdravotního stavu jednotlivých vystavovaných ptáků. Za vyšetření 
veterináři zaplatíme cca 600,-Kč. Nebyl přijat návrh přítele Hubače a to 

aby si každý chovatel na výstavu zajistil veterinární osvědčení sám.  

Přítel Báchor předložil návrh programu Dnů medu, k jehož zajištění 

bylo dohodnuto následující:  

O folklorní soubor Perníček bude pečovat přítelkyně Duchová.  

Protože se nestihne zajistit ocenění včelařů naším Svazem, zajistí pro 
ně přítel Báchor medaile Karla IV. ze včelího vosku.  

Mimo ukázky aranžování květin žákyněmi Floristické školy z Hradce 
Králové, promluví k přítomným i jejich vedoucí.  
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Besedu na téma byliny a lidské zdraví uskuteční  bylinářka Iveta 
Divišová. O výrobě Krkonošské medoviny bude možno pobesedovat 
s jejím výrobcem.  

Pro soutěž o nejlepší med stanovíme kategorie účastníků. Zřejmě 
zůstaneme u kategorií „Pardubičtí včelaři“ a „Hosté“.  

O vedení sobotní besedy se včelaři o včelách, medu a dalších včelích 
produktech požádáme přítele Josefa Křepelu.  

Ukázku zdobení perníků opět předvede paní Melšová z Budislavi u 
Litomyšle ve své režii.  

Ochutnávka medovin bude opět zdarma (jako loňského roku 5 až 7 
lahví). Zajistí ji přítel Pitthard.  

Pro výrobce svíček ze včelího vosku pana Josefa Holce musíme 
vytvořit z bezpečnostních důvodů větší prostor, než se mu dostalo o 

minulém ročníku.  

Z programu vypouštíme hodnocení medů laickou veřejností , neboť o 

minulém ročníku se ankety zúčastnilo jen 5 návštěvníků a to i přes to , že 
tato byla anonymní. Vzorky medů do soutěže bude přebírat přítelkyně 
Duchová.  

 

Přítel Báchor k soutěži připomněl, že tuto nepořádáme proto, 

abychom si vzájemně konkurovali, nýbrž proto, abychom propagovali 
činnost náš všech a že by se neměla opakovat podobná nepříjemnost, k níž 

došlo o minulém ročníku a jejímiž aktéry byli přátelé Zelinger a Hubač a 
která se dotkla slovinského včelaře Ivana Atelšeka.  

Od firmy Lambert si půjčíme opět 8 ks stánků. Přítel Marhan sděluje, 
že v důsledku zaplacení léčiv nebude mít v pokladně dostatek prostředků 

na zajištění Dnů medu. Pro případ že by bylo třeba, nabídli finanční 
výpomoc na překlenutí této situace přátelé Báchor a Hubač .  

Slovinský včelař letos neprojevil zájem o účast na Dnech medu, proto 
přítel Báchor naváže kontakt s polským včelařem Petrem Čajkovským, zda 
by k nám nepřijel on.  

Nebyl přijat návrh na úsporu, kdy místo obědů bychom zakoupili 
plněné bagety. Zůstaneme u obědů v Myslivecké restauraci.  

Přítel Báchor oznámil, že se zvedlo nájemné za naši klubovnu a to o 2. 
800,-Kč oproti loňskému roku. Předpoklad je i zvýšení dalších poplatků 

spojených s užíváním klubovny (otop, osvětlení, výtah apod.). V této 
souvislosti se vrací k myšlence zřízení vlastního včelařského domu.  
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Přítelkyně Duchová připomněla, že se přestalo hovořit o objektu pod 
Kunětickou horou. Záležitost je v běhu, neboť přítel Vlach je pověřen 
jednat o spolupráci s panem Šormem ve věci naší expozice v „Perníkovém 

království“.  

K dnešnímu dni chybí žádosti o dotaci od 42 členů.  

 

15. září 2005 se v kavárně Evropa schází členstvo.  

V 16. 35 hod zahájil schůzi předseda přítel Evžen Báchor. V úvodu 
zmínil nastávající oslavu naší činnosti a to blížící se 6. ročník Dnů medu. 

Poté informoval o naší účasti na Pardubických dožínkách, které se konaly 
v sobotu 10. září v Tyršových sadech. Přestože nás tam bylo jen několik, 

udělali jsme dobrou propagaci. O naši expozici, v níž jsme vystavili 
historii i současnost včetně prodeje medu, byl značný zájem. Je nyní na 

každém z nás, jak si získat zákazníky, kteří by od nás pravidelně odebírali 
med. Na schůzi výboru jsme vzali na vědomí vyjádření právníka 

k navrženému letáčku na propagaci medu. Základní organizace by se 
dostala do problému, kdyby některý z prodejců medu, uvedený na letáčku 
porušil normu jakosti. Proto si každý zájemce vyplní na letáčku jen svoji 

adresu. Další informace byla o oslavě stého výročí organizace Holice, 
která se uskutečnila ve Vysokém Chvojně. V souvislosti s naším stoletým 

výročím vydáme almanach. O spoluúčast na jeho vyhotovení požádal 
přítomné tím, že mohou donést jakékoliv historické předměty, fotografie 

aj., jejichž snímky nebo reprodukce bychom do almanachu mohli zanést. 
Nakonec v této části svého vystoupení vyzval přítomné, aby předali 

důvěrníkům použité gabonové pásky. Důvěrníci je pak odevzdají 
nákazovému referentovi příteli Ing. Poskočilovi, který provede jejich 

likvidaci. Účelem tohoto opatření je to, aby pásky nezůstávaly ve 
včelstvech po nekontrolovatelně dlouhou dobu.  

Šestý ročník našich Dnů medu se uskuteční ve dnech 8. a 9. října. 
Vyzval přítomné o pomoc při instalaci výstavy, která začne v sobotu v 6 
hodin ráno. Rovněž vyzval o hojnou účast v soutěži o nejlepší med, při níž 

nejde o nějaké soupeření, nýbrž o ukázku naší dovednosti Do soutěže je 
potřeba dávat med pouze ve skleničkách od dětských přesnídávek. Při 

hodnocení soutěžních vzorků se přihlíží i k čistotě skleniček a víček. 
V malém sále v 1. p. se uskuteční zajímavá výstava bonsají a exotického 

ptactva.  

V průběhu Dnů medu si tam může každý prodávat svůj med a to za 

cenu, kterou si sám určí.  

Přítel Vlach jako hlavní organizátor Dnů medu uvedl, že spoléhá na 

to, že se v sobotu dostaví členové ochotní přiložit ruce k dílu v hojném 



 51 

počtu, tak jako každoročně. Dále podal informaci ze semináře 
funkcionářů, který se konal 10. 9. 2005 v Nasavrkách. Tam doc. Šenkýř 
z ÚV ČSV uvedl, že by nebylo dobré dávat med výkupcům za velmi 

nízkou cenu. Východiskem je cesta prodeje medu tzv. „ze dvora“. ČSV 
uspořádá reklamní celostátní akci propagující prodej medu samotnými 

včelaři. Dále se tam hovořilo o podpoře včelařství a to zejména o podpoře 
do včelařských provozů všem, kdo obnovují, nebo pořizují včelařské 

zařízení. Těm, kdo si boudou chtít o tuto dotaci požádat s administrativou 
s tím spojenou pomůžeme. Současná dotace přímo včelařům ve výši 150,-

Kč/včelstvo by se měla od příštího roku zvýšit. V případě podniku Včela 
Předboj je již jen malá naděje, že by malí akcionáři obdrželi náhradu za 

své akcie. Problematika se bude řešit na nadcházejícím sjezdu ČSV. 
V Nasavrkách se také hovořilo o intervenčním nákupu medu státem. Med 

by se však musel realizovat ve státech mimo Evropskou unii.  

Přítel Báchor k dotacím dodal, že jsou ze dvou zdrojů: 

z Ministerstva zemědělství ČR a z Evropské unie. Letos byl velice krátký 
termín na podání žádostí, příštím rokem by tento problém být neměl. 
S intervenčním výkupem medu nesouhlasí, neboť by to nepomohlo 

včelařům ale jen výkupcům medu, kteří by se tím bezpracně zbavili medu 
vykoupeného za velmi nízké ceny.  

Dále požádal členy o přinesení různých věcí a to nejen včelařských 
na Dny medu, a aby přišli v hojném počtu i se svými rodinnými 

příslušníky na tuto naši slavnost. Stručně zmínil dopad, který i pro nás 
přineslo rozhodnutí zastupitelů města a to ve zvýšení poplatků za nájem ze 

150, - na 450,-Kč/m
2 

pronajaté plochy. Poté vysvětlil, kdy musí být 
veterinární osvědčení medu. To musí být v případě prodeje medu do 

obchodní sítě či prodej medu na veřejnosti. Když prodáváme med „ze 
dvora“ rozbor nemusí být, jedná se o tzv. o „zemědělské přebytky“. 

Musíme kvalitou našeho medu přesvědčit a naučit zákazníky, aby pro něj 
chodili k nám.  

Přítel Báchor se omluvil za to, že někdy při svém vystoupení 

používá oslovené „pane“ namísto „příteli“, jak by to správně mělo při 
našich setkáních být.  

Přítel Ing. Marhan řekl, že bude měřit obsah vody v soutěžních 
vzorcích. Mnozí se díky své účasti v soutěži mohou dovědět obsah vody 

ve svém medu, neboť ne každý vlastní refraktometr. Potom zmínil situaci, 
která nastala poté, co jsme museli zaplatit za léčiva plnou jejich cenu. 

V pokladně nyní máme minimum financí. Požádal proto všechny, kdož 
mají cokoliv ZO uhradit, aby tak učinili. Jedná se o nezaplacený formidol, 

aerosol a kroje. Potom sdělil, že žádosti o dotace se dnešního dne 
uzavírají. Přečetl jména těch, kteří si je nepodali. Příští pondělí se vše 

odešle do Prahy.  
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Přítel Ing. Křepela podotkl, abychom nezapomněli přinést dárkové 
skleničky medu pro soubory a hosty. Ty už nemusí být ve skleničkách od 
dětských přesnídávek.  

V diskusi pak zaznělo několik připomínek, které se týkaly zejména 
podbízení se některých včelařů nízkou cenou při prodeji medu. Příteli 

Baliharovi se například velmi nelíbí, že někteří včelaři prodávají med za 
velmi nízkou cenu. Vidí někdy cedulky s cenou 60,-Kč i nižší. Doporučuje 

cenu 80,-Kč. Sám tak činí: do přinesené nádoby za 80, - a kdo sklenici 
nedá za 90,-Kč. Přítel Báchor s ním souhlasí a dodává, že cena medu je 

tvořena takto: 1/3 vytočení, 1/3 stáčení a 1/3 prodej. Pokud si med 
prodáme sami, tak máme 100% ceny my.  

Zajímavou nabídku učinil přítel Ing. Jiří Vojtěch, je ochoten dodat 
med ve větším balení těm, kterým by došel, a přitom by si chtěli nadále 

udržet své stálé zákazníky.  

 

 

Dny medu 2005 – 6. ročník 

 

A máme tu sobotu 8. října 2005. Krátce před šestou hodinou ranní 
nastává hemžení před budovou Druhé divadelní scény v Hronovické ulici. 

O šesté je budova otevřena a ve velkém sále začíná čilý ruch. Na stavění 
stánků, výzdobě sálu a rozmísťování exponátů se podílí početná skupina 

dobrovolníků. Stánky opět přivezl svým dodávkovým autem přítel Václav 
Bureš za pomoci přítele Adolfa Bartoně. S prací jsme opět nemohli začít 

předchozího dne, neboť namísto loňského koncertu se letos do 23 hodin 
konaly ve velkém sále taneční.  

V té době také přinášejí první účastníci soutěže svoje vzorky medu i 

skleničky s medem jako dárky pro účinkující. Ty přebírají Josef Křepela a 
Jitka Duchová.  

V časných dopoledních hodinách se pak sjíždějí další pozvaní 
vystavovatelé či prodejci, kteří obsazují připravené stánky, a do desáté 

hodiny je vše připraveno na zahájení dalšího ročníku Dnů medu.  

V 10 hodin přítel Evžen Báchor slavnostně Dny medu zahajuje, a od 

této doby probíhá připravený program. Ve velkém sále je otevřena 
výstava, jejímž mottem je „Včela a její svět“, v malém sále v poschodí je 

otevřena další výstava. Jsou zde vystaveny bonsaje a exotické ptactvo. Půl 
hodiny po zahájení začíná desetičlenná porota hodnotit vzorky medu, 

přihlášené do Soutěže o nejlepší med Pardubicka. Krátce na to předvedou 
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na jevišti své vystoupení děti folklorního souboru Perníček. Ty za svůj 
výkon sklidí veliký potlesk.  

Přesně ve 12 hodin jsou slavnostně na jevišti oceněni členové 

Základní organizace za práci, kterou pro tuto i pro včelařství jako takové 
doposud vykonali. Jsou to přátelé Oldřich Vondrouš ze Stéblové, Zdeněk 

Matoušek z Pardubic, Zdeněk Skalický ze Stéblové, Vlastimil Benadik 
z Hrádku, Ing. Jiří Vojtěch z Černé za Bory Ing. Josef Křepela z Pardubic, 

Ing. Stanislav Poskočil z Chotěnic, Ing. Jiří Marhan z Pardubic, Ing. Josef 
Vlach z Pardubic, Ing. Bohumír Pitthard z Opatovic n. Labem, a Josef 

Havrda z Pardubic, kterým přítel Evžen Báchor poděkoval a které 
dekoroval medailí s reliéfem Karla IV. o průměru 14 cm ze včelího vosku.  

Od 13. hodiny hraje k poslechu dechový soubor „Brash Band“ ze 
Základní umělecké školy Polabiny. Ve 14 hodin začala děvčata 

z Floristické školy za Hradce Králové – Ruseku předvádět své umění ve 
vázání a aranžování květin. Po půlhodině byla otevřena poradna Ivety 

Divišové o tom, jak nejlépe využít bylinky a včelí produkty pro zachování 
zdraví.  

Besedou s výrobcem „Krkonošské medoviny“ panem Boháčem 

z Rudníku u Vrchlabí, kterou vedl přítel Evžen Báchor, byl sobotní 
program ukončen. Potom až do 17. hodiny, kdy byl první den ukončen, 

zněla sálem tlumený á reprodukovaná hudba.  

K tomuto dni musím uvést, že takovou návštěvu jsme ještě nezažili. 

Sál byl téměř po celý den přímo nabitý, že se jim dalo jen stěží procházet. 
Zřejmě to byl výsledek kladného ohlasu na několik předchozích ročníků. 

Zájem byl o zdobení perníků, ze strany dětí o možnost vlastnoručního 
vyrobení svíčky ze včelího vosku namáčením i jako obvykle od 

návštěvníků všech věkových kategorií o úlek se živými včelami.  

 

Druhého dne v neděli byla výstava otevřena v 9 hodin. Během 
dopoledne návštěvníky zaujaly ukázky zdobení perníků, beseda 
s chovateli exotického ptactva, ukázka chovu koz z kozí farmy 

v Licibořicích. Poslechli si také druhé vystoupení souboru „Brash Band“ a 
měli opět možnost pobesedovat o bylinkách s  Ivetou Divišovou a požádat 

o radu zahrádkářského rádce pana Josefa Hrstku. I o druhém dnu měli 
možnost ochutnat několik druhů medoviny. Po ukončení práce porotců 

mohli pak po oba dny ochutnávat med ze soutěžních vzorků.  

Ve 14 hodin bylo slavnostní vyhlášení výsledků „Soutěže o nejlepší 

med Pardubicka“. První místo získal vzorek medovicového medu přítele 
Josefa Šrolla z Pardubic, druhé místo získal vzorek směsi přítele 

Stanislava Panuše z Pardubic, třetí byl opět medovicový med přítele 
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Josefa Šrolla. Na dalších místech se umístily medy přátel: Vlastimila 
Benadika z Hrádku, Miloslava Kadlečka z Ohrazenic, Evžena Báchora 
z Pardubic, Bohumíra Pittharda z Opatovic. Nejlepší med Pardubicka 

pochází tedy z Malých Svatoňovic na Trutnovsku, kde přítel Ing. Josef 
Šroll včelaří !! 

 Z hostujících přátel obdržel nejvíce bodů medovicový med Jana 
Macháčka mladšího ze ZO Hradec Králové, na druhém místě pak směs 

Aleše Pittharda ze Svobody nad Úpou a třetí byl se směsí Ludvík Zapletal 
z ZO Osek nad Bečvou. Čtvrté místo získal opět med Jana Macháčka ml. 

Pátý byl směsný vzorek Lubomíra Havrdy ze ZO Chlumec n. Cidlinou.  

 Celkem bylo do soutěže přihlášeno 77 vzorků medů, z toho bylo 7 

vzorků od přátel z jiných základních organizací.  

Dny medu navštívili přátelé z mnoha koutů naší republiky i z Polska 

V průběhu obou dnů jsme zaznamenali přítomnost přátel včelařů 

z Liberce, Varnsdorfu, Děčína, Přerova, Těšína, Žamberku, i z blízkého 
Hradce Králové. Přítomný předseda ZO z Litomyšle nás pozval na jejich 
oslavu stého výročí trvání jejich organizace, která se uskuteční začátkem 

příštího roku. Přestože slovinský včelař Ivan Atelšek letos neprojevil 
zájem (víme asi proč), jsme zaznamenali mezinárodní účast a to ze 

sousedního Polska. Na naše Dny medu se přijeli podívat i včelaři z Polské 
Wrơclavi mezi nimiž byl i předseda jednoho ze svazů polských včelařů 

pan Piotr Czajkowki. Při rozhovoru s nimi tito uvedli, že nemají jednotnou 
včelařskou organizaci, jakou máme u nás. U nich existuje federace 70 

včelařských svazů, což jim činí potíže i při jednání s Evropskou unií.  

Na závěr nezbývá než konstatovat, že se letošní Dny medu vydařily a 

že jsme jimi přispěli k presentaci nejen včelaření, ale i k presentaci našeho 
města. V mnoha místních i celostátních sdělovacích prostředcích se o naší 

akci objevovaly kladné ohlasy. Diskuse o Dnech medu probíhala i na 
internetové síti.  

K slavnostnímu rázu Dnů medu přispěla i skutečnost, že téměř 

všichni členové výboru, coby pořadatelé, byli po oba dny v krojích, které 
obdivovali zejména včelaři z jiných koutů naší republiky.  

Za povzdechnutí stojí skutečnost, že v neděli o druhém dnu se jako 
obvykle koná Velká pardubická, která v odpoledních hodinách odláká 

mnoho lidí buď přímo na závodiště, nebo i domů k televizorům.  

 

17. října 2005 se v klubovně ve Spolkovém domě schází výbor na 
své pravidelné schůzi. Přítomni jsou přátelé: Evžen Báchor, Ing. Bohumír 

Pitthard, Ing. Miloslav Hříbek, Ivan Kříž, Ing. Josef Vlach, Ing. Jiří 
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Marhan, Ing. Josef Šroll, Oldřich Kimler, Ing. Stanislav Poskočil, Josef 
Havrda.  

Přítel Evžen Báchor, který schůzi řídil, nejprve vyhodnotil průběh 

Dnů medu. Opětovně nám byla učiněna nabídka z výstaviště Ideon, 
abychom uspořádali příští Dny medu v jejich objektu. Opětovně předseda 

tuto nabídku odmítl, neboť v tomto zařízení se vše odehrává v komerčních 
podmínkách. Pro nás je výhodnější jejich konání v Hronovické, kam 

zveme veřejnost zdarma a kde to pojímáme jako vyvrcholení naší činnosti 
a náš svátek a kde je naše akce součástí Městského festivalu.  

Potom přítel Báchor informoval o své návštěvě u výrobce 
Krkonošské medoviny pana Boháče v Rudníku, kde byl velice přátelsky 

přijat a kde se seznámil s výrobou tohoto moku.  

Dále uvedl, že by se v příštím roce měla zintenzivnit presentace 

našeho města i v zahraničí. Jako první se jeví naše návštěva družebního 
města Rosigňana v Itálii. Přítel Báchor jménem organizace podal žádost o 

dotaci z fondu volného času a z fondu ekologické výchovy mládeže a 
občanů. V této souvislosti se rýsuje naše spolupráce s Kulturním domem 
Dubina, kde můžeme konat přednášky pro školy. Výhledově bychom si 

pořídili projekční zařízení pro názornější presentaci nejen na přednáškách, 
ale i o Dnech medu. Projedná také s ředitelkou KD Dubina i možnost 

konat tam naše Výroční členské schůze.  

Přítel Josef Šroll pořídil na Dnech medu fotografie, které dal jednak 

na internet a jednak je může poskytnout zájemcům. Fotografie jsou 
pořízeny s velkým rozlišením, takže se mohou pořizovat značně velké 

zvětšeniny.  

Přítel jednatel Josef Vlach byl pověřen zorganizovat schůzku 

s místními včelařskými důvěrníky a s nimi projednat jejich činnost tak, 
aby tato naše síť řádně fungovala.  

Přítel Vlach jednal v Perníkovém hejtmanství pod Kunětickou 
horou s panem Šormem, který by uvítal, kdybychom tam v příštím roce 
uskutečnili medobraní a stále trvá jeho nabídka na instalaci malé včelařské 

expozice.  

Výbor na této schůzi vzal na vědomí dopis z Magistrátu města 

Pardubice dne 27. 9. 2005, v němž se nám oznamuje, že Rada města 
usnesením č. 1968/2005 schválila naši žádost o podnájem jedné kanceláře 

č. 317 v Evropském domě ve 3. NP. Jako dovětek je uvedeno, že: „Výše 
nájmu nesmí být vyšší, než je stanovená v nájemní smlouvě ze dne 29. 6. 

2004.“ To jsme přijali s povděkem. 

Výbor schválil pokračovat nadále v jarních „Setkávání u kočovného 

vozu pod Kunětickou horou“.  
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Přítel Hříbek ve výboru ZO nepobyl 

Na této schůzi předal přítel Ing. Miloslav Hříbek písemnou žádost, 

v níž pro své zaneprázdnění jako pojišťovacího makléře, žádá o uvolnění 
z výboru ZO.  

Schůze začala v 17 hodin a skončila v 18. 45 hodin.  

 

20. října 2004 v kavárně Evropa v 16. 35 schůzi členů zahájil 
předseda přítel Evžen Báchor. Ten se při hodnocení Dnů medu přimlouval 

za to, abychom podobným oživením jako letos kdy jsme tyto zpestřili 
výstavou bonsají a exotického ptactva, obohacovali i další jejich ročníky. 

Řekl, že se na úspěšném průběhu Dnů medu podílelo mnoho našich členů, 
kteří pomohli jak s instalací výstavy, tak i s pořadatelskou službou a všem 

jim poděkoval.  

Následovalo poděkování za dosavadní práci a předání medailí těm, 

kteří nebyli přítomni při jejich předávání na Dnech medu. Byli to tito 
přátelé: Josef Červinka, Ing. Vladimír Michalec, František Jiroutek, 
Jaroslav Novotný a Antonín Kejnovský.  

Pokud nenastanou nějaké nepředvídatelné okolnosti, měla by podle 
pokladníka, výplata dotací proběhnout na listopadové členské schůzi.  

Zazněla také výzva jednatele, aby se u něho přihlásil zájemce či 
zájemci, kteří by byli ochotni umístit poblíže Perníkového hejtmanství pod 

Kunětickou horou několik včelstev a v červnu tam pro veřejnost uspořádat 
medobraní.  

Členská schůze byla seznámena se žádostí přítele Ing. Miloslava 
Hřebíka o uvolnění z výboru ZO pro pracovní zaneprázdnění.  

Písemně oznámil přítel Bohumil Šulc z Doubravic čp. 29, že 
zlikvidoval svá dvě včelstva pro silné napadení varoázou a že ukončuje 

členství v naší ZO.  

Na této členské schůzi byl bez připomínek přijat za člena ČSV 
Rostislav Šmahel z Pardubic, který chová dvě včelstva v Miřeticích osada 

Majlant.  

Tolik k podstatným informacím z této členské schůze.  

 

21. 11. 2005 se v klubovně v Evropském domě schází výbor ke své 

v tomto roce poslední schůzi. Přítomni jsou: Evžen Báchor, Petr Lopata, 
Ing. Jitka Duchová, Ing. Jiří Marhan, Ivan Kříž, Ing. Josef Šroll, Miroslav 

Kadleček, Ing. Josef Vlach, Ing. Oldřich Dumek, MUDr. Radek Hubač, 



 57 

Ing. Stanislav Poskočil, Oldřich Kimler, Josef Havrda, omluven je Ing. 
Bohumír Pitthard.  

V minulosti již několikrát zmiňovaný problém potřeby přizpůsobit 

hranice jednotlivých základních organizací hranicím nově vzniklých 
územních celků Pardubicka, Přeloučska a Holicka není stále vyřešen. 

Původní hranice se totiž nekryjí s nynějšími, což způsobuje problémy těm 
včelařům, kteří mají nyní svá včelstva na území sousedních ZO a jsou 

povinni u těchto žádat potvrzení o registraci, přestože jsou našimi členy, 
všechny záležitosti vyřizují u nás a ve skutečnosti mají svá včelstva na 

území Pardubicka. Přítel Báchor si bere za své věc spolu s  OV ČSV a 
s předsedy ostatních ZO vyřešit.  

Vzorně reprezentujeme naše město, to vyplývá z dopisu, který nám 
zaslal náměstek primátora pan Razskazov. Je to poděkování jak v dopisu 

stojí, za úspěšné uspořádání našich Dnů medu v rámci Městských 
slavností.  

Písemně nás upozornil MVDr. Vitásek z Veterinární správy, že 
máme na všech žádostech, formulářích a tiskopisech uvádět u každého 
chovatele včel jeho registrační číslo, vydané Svazem chovatelů 

v Hradišťku. Tato čísla musí dopsat do žádosti o vyšetření měli i nákazový 
referent přítel Poskočil, který i letos bude odesílat vzorky zimní měli 

k vyšetření do Výzkumného ústavu v Dole…  

Na naši žádost o dotaci z fondu volného času jsme obdrželi částku 

6. 000,-Kč, když jsme žádali o 63,000,-Kč.  

 V časopisu „Moderní včelař“ docent Šenkýř z ÚV ČSV informuje, 

že v Česku je nyní cca 500 tisíc včelstev a že by jich bylo potřeba 730 
tisíc. Dále tam uvádí, že bude po následující 3 roky investováno do 

kampaně na propagaci medu každým rokem po 3 milionech Kč. Podle 
jeho názoru ti včelaři, kteří prodávají med za 80,-Kč a méně podtrhují 

ostatní včelaře.  

Dobrou zprávou by mohlo být, že v Evropské unii je přebytek cukru 
a že by tedy mohla jít jeho cena dolů.  

V této souvislosti stojí za zaznamenání příhoda, která se přihodila 
příteli Báchorovi, když kupoval 16 metrických centů cukru à 16, 30Kč/kg 

v supermarketu Kaufland. Cukr naložili do několika vozíků, avšak u 
pokladny je čekala skupinka zástupců tohoto obchodního domu, mezi 

nimiž byl, jak se později ukázalo i samotný jeho ředitel s tím, že si může 
koupit pouze jedno balení, to jest 10 kg. Argumentace přítele Báchora, že 

jej omezují na osobní svobodě nebyla účinná a teprve až když prohlásil, že 
na ně podá trestní oznámení, svolili, že si takové množství může vzít. 

Čekala jej však dosti potupná procedura a to že musel platit postupně vždy 
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jen jedno balení, na které mu byl vystaven účetní doklad. Pisatel těchto 
řádků podstoupil tuto proceduru několik dnů před přítelem Báchorem, 
avšak bez slovní přestřelky a jen se zlomkem množství cukru než on.  

Pokud se týká použití aerosolu při nynějším podzimním ošetření 
včelstev, je problém v tom, že nemáme kompresor a že bude nutno se 

domluvit s přítelem Emanuelem Veselým, který po zaškolení žadatele je 
ochoten tomuto soupravu zapůjčit.  

Přípravou oběžníku na rok 2006, který bude předáván při výplatě 
dotací na následující členské schůzi, byl program jednání výboru ukončen. 

Otázkou jenom zůstalo, zda k výplatě dojde, což bude záviset na tom, zda 
na náš účet dorazí na poslední chvíli peníze. Dnes je totiž pondělí, schůzi 

máme ve čtvrtek a doposud se neví, kolik bude přesně činit dotace na 
jedno včelstvo. Pokladník, který musí vše připravit je také jen člověk!!  

 

Výplata dotací 

A je tu čtvrtek 24. listopadu 2005, kdy se scházíme v kavárně 
Evropa na poslední členské schůzi. Té předchází výplata dotací, která 

letos činí 146, - na jedno včelstvo. Příteli pokladníkovi Ing. Jiřímu 
Marhanovi pomáhají Oldřich Kimler a Miroslav Kadleček.  

Od 16. 30 hodin se před schůzí členů uskutečňuje schůzka místních 
včelařských důvěrníků, kterou svolal písemně jednatel. Účelem této 

schůzky je zlepšení vzájemné komunikace výboru s důvěrníky, především 
pak posílení jejich úlohy v životě základní organizace… Důvěrníci podle 

přítele Báchora jsou prodlouženou rukou výboru a jako  takoví mají 
nezastupitelnou úlohu zejména v problematice léčení. Vzhledem k tomu, 

že na členské schůze přichází jen 50 až 60 členů, je proto odběr léčiv a 
styk se členy hlavně na důvěrnících. Ti by měli být také první, kdo budou 

nápomocni novým včelařům i těm, kteří tak docela nezvládají metodiku 
léčení. Nově mají za úkol odebírat od členů na svém úseku použité 
gabonové pásky a to proto, aby tyto nebyly ponechávány ve včelstvech 

delší dobu, než vyžaduje metodický pokyn k jejich použití. U fumigací 
dohlédnout na to, aby se pásky nevkládaly do podmetů, nýbrž jak to má 

být, do horní části úlu a aby po vložení fumigačního pásku zůstala 
včelstva předepsanou dobu uzavřena. Připomenuta byla i povinnost uvádět 

na všech dokladech registrační čísla chovatelů. Změnové listy, které nám 
každoročně docházejí ze Svazu chovatelů v Hradišťku, pak neodesílat 

jednotlivě, nýbrž je předávat jednateli, abychom se také i my zde dověděli 
o změnách v počtu včelstev a zejména o změnách stanovišť. Jednatel je 

pak hromadně odešle do Hradišťka.  
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Přítel Báchor dále informuje o dotacích z Evropské unie. Ty jsou 
určeny jako příspěvek nejen pro včelařské investice, ale i například na 
kočování se včelstvy ke kulturám. Pokud chce někdo o dotaci požádat, 

musí tak učinit včas a to přes ZO a OV ČSV. Při kočování pak má 
povinnost včelař toto oznámit příslušné obci, od ní si nechat potvrdit kopii 

a tu přes ZO odeslat na ÚV ČSV.  

Protože stále hrozí mor včelího plodu, doporučil přítel Báchor 

seznámit se s úlohou důvěrníků v případě, že je podezření na výskyt moru 
v jejich úseku. Pokyny jsou v prosincovém čísle Včelařství. V této 

souvislosti je opět aktuální likvidace všech rojů neznámého původu a 
divoce žijících včelstev, ty mohou být nositeli všech nebezpečných nákaz. 

Při výskytu moru dá Veterinární správa důvěrníkům, kteří mají jmenovací 
dekrety, zplnomocnění, bez něhož by včelař mohl odmítnout jejich přístup 

na stanoviště včelstev.  

Na Výroční členské schůzi pak předá přítel jednatel Vlach všem 

důvěrníkům seznam stanovišť členů v jejich obvodech.  

Závěrem vytýčil přítel Báchor dva nejdůležitější úkoly a to léčení 
včel a odbyt medu prodejem ze dvora, kdy by cena neměla jít pod 80,-Kč 

za kilogram a nakonec se zmínil o včelaření ve Slovinsku, které osobně 
letos navštívil. Tam musí včelař žádat o souhlas k prodeji medu, musí 

však před tím splnit řadu podmínek jako například  laboratorní rozbory 
medu, kontroly příslušných veterinárních orgánů na jeho stanovištích i 

logotyp na svých etiketách.  

Krátce před 18. hodinou popřál předseda přítel Báchor všem pěkné 

prožití vánočních svátků a do příštího roku hodně zdraví a poslední letošní 
členskou schůzi ukončil.  

Ohlédnutí za rokem 2005 

Ohlédnutím za rokem 2005 je možno zaznamenávání jeho průběhu 
ukončit. Rok nezačal zrovna nejlépe, když proti předcházejícím létům se 
zjistila ve vzorcích zimní měli větší intenzita napadení včelstev varoázou. 

Potom následovala dlouze se vlekoucí zima, která jako by neměla konce, 
kdy světlou výjimkou byl 8. leden, kdy se mohly včelky proletět a vyčistit. 

Potom tuto možnost až do 15. března neměly. Přesto se potom rychle 
dostávala včelstva do síly, takže na začátku snůšky v květnu jenom 

kypěla. Přišlo však několik přestávek ve snůšce, vždy zaviněné značným 
ochlazením a o roje tudíž nebyl nedostatek. Vyrojila se i mnohdy včelstva 

s loňskými matkami. Přemnohá protirojová opatření se jen málokomu 
dařilo uplatňovat a téměř každý si tohoto roku mohl navýšit počet 

chovaných včelstev. Nebýt těchto výkyvů počasí, byl by to zřejmě opět 
rok nadprůměrný. Přesto si nikdo nestěžoval na letošní výsledky. Byly 
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stále slušné. Pisatel těchto řádků měl průměrný výnos přes 30 kg. 
V porovnání s výsledky dosahovanými před desítkami let, by to výsledky 
rekordní určitě byly. Tolik k vlastnímu průběhu včelařského roku.  

Život v základní organizaci jak je vidno z popisu jeho průběhu 
nebyl nikterak fádní. Mimo osvěty jsme pokračovali v úspěšně 

zavedených tradičních akcích, kterými se staly Setkání u kočovných vozů 
a již šestý ročník Dnů medu. Dále pak srpnová účast přátel Evžena 

Báchora a Josefa Vlacha na mezinárodním jarmarku v Polsku a záříjová 
expozice na „Dožínkách“ v Tyršových sadech.  

Vyvinuté úsilí o získání vlastního objektu úspěšné zatím nebylo , 
není to nikterak jednoduchá záležitost. Po jednoroční přestávce byl opět 

uskutečněn zájezd a to ke včelaři- zlepšovateli spojený s výstupem na 
posvátnou horu Říp.  

Byl to volební rok, kdy opět došlo k určitému omlazení výboru a 
rok, kdy se konal VIII. Sjezd ČSV, na němž byl do Ústředního výboru a 

posléze do jeho předsednictva zvolen náš předseda přítel Evžen Báchor. 
Byl to rok, kdy pokračuje společenská podpora včelařství formou různých 
dotací a kdy je uznáváno motto vyslovené na sjezdu a to že “Přírodě a 

společnosti včelařství dává víc, než dostává“.  

 

 

ROK 2005 .....................................................................................................1 

Úkol: dále omladit výbor ZO ..................................................................1 

Další pokus změnit léčbu varoázy ...........................................................1 

Vize přítele Evžena Báchora.......................................................................2 

97. VÝROČNÍ ČLENSKÉ SCHŮZE..........................................................3 

Výroční zpráva předsedy ........................................................................3 

Jak jsme hospodařili s financemi ...........................................................12 

Zpráva hospodáře .................................................................................14 

Zpráva jednatele ...................................................................................15 

Složení členské základny ......................................................................16 

Rozdělení členů podle počtu chovaných včelstev ...................................16 

Naši jubilanti........................................................................................17 

Volby ..................................................................................................18 

Plán činnosti na rok 2005......................................................................18 

Usnesení 97. VČS ................................................................................20 



 61 

Zemřel přítel Josef Moravec .................................................................22 

Budeme mít asi svoji webovou stránku..................................................23 

Výsledky vyšetření zimní měli ..............................................................24 

Trendy ve včelaření dle přítele Zeleného ...............................................25 

Konečné výsledky vyšetření zimní měli ................................................27 

Zavčelení katastrů obcí patřících do ZO ČSV Pardubice ................................28 

Stav: prosinec 2004 ..................................................................................28 

Nekonečná zima a záblesk jara..............................................................29 

Zájezd a výstup na Říp .........................................................................40 

Neutěšený stav našich financí ...............................................................42 

OV ČSV Pardubice má svoji webovou stránku ......................................43 

Poděkování příteli Oldřichu Vondroušovi..............................................45 

Informace z aktivu v Nasavrkách ..........................................................47 

Příprava na Dny medu vrcholí...............................................................48 

Dny medu 2005 – 6. ročník ......................................................................52 

Dny medu navštívili přátelé z mnoha koutů naší republiky i z Polska .....54 

Přítel Hříbek ve výboru ZO nepobyl......................................................56 

Výplata dotací ......................................................................................58 

Ohlédnutí za rokem 2005 ......................................................................59 

  

 

 


